
جنگ تعرفه ای به ضرر استلانتیس شد

»استلانتیس« پیش بینی کرد در نیمه اول سال میلادی جاری، تحت تاثیر تعرفه های آمریکا، متحمل 
۲.۷ میلیارد دلار ضرر خالص خواهد شــد.به گزارش ایسنا، شــرکت خودروسازی »استلانتیس«، 
دوشــنبه، در آمار اولیه اش، برآورد کرد که در نیمه اول سال میلادی جاری، تحت تاثیر هزینه های 
خالــص قبل از مالیات و اثرات اولیه تعرفه های آمریکا، ضرر خالص ۲.۳ میلیارد یورو )۲.۶۸ میلیارد 
دلار( خواهد داشــت.این غول خودروسازی که مالک برندهای معتبری از جمله جیپ، دوج، فیات، 
کرایسلر و پژو است، درآمد خالص نیمه اول سال میلادی جاری را ۷۴.۳ میلیارد یورو تخمین زده 
که نسبت به ۸۵ میلیارد یورو در نیمه اول سال میلادی گذشته، کاهش یافته است.»استلانتیس«، 
اعلام کرد چهار عامل مهم، بر نتایج مالی ۶ ماه اول ســال میلادی جاری، به طور قابل توجهی تاثیر 
گذاشته اند. این موارد شامل اقدامات اولیه برای بهبود سودآوری، حدود ۳.۳ میلیارد یورو هزینه های 
خالص قبل از مالیات، تاثیرات نامطلوب بر درآمد عملیاتی تعدیل  شده ناشی از هزینه های صنعتی 

بالاتر و همچنین تغییرات در نرخ ارز خارجی و اثرات اولیه تعرفه های آمریکا بود.
این شرکت خودروسازی اعلام کرد انتظار داشت به دلیل تعرفه های خالص اعمال  شده و همچنین 
کاهش برنامه ریزی  شــده تولید در نیمه اول ســال میلادی جــاری، ۳۰۰ میلیون یورو، ضرر اولیه 
داشــته باشد.»استلانتیس«، همچنین اعلام کرد که کل فروش سه  ماهه دوم این شرکت به حدود 
۱.۴ میلیون دســتگاه خودرو کاهش یافته است که نسبت به مدت مشابه سال میلادی گذشته، ۶ 
درصد کاهش داشــته است.طبق گزارش شبکه خبری سی ان بی سی، »استلانتیس«، اعلام کرد در 
آمریکای شمالی، با توجه به کاهش تولید و فروش خودروهای وارداتی که بیشترین تاثیر را از تعرفه ها 

می پذیرند انتظار می رود فروش سه  ماهه دوم، حدود ۱۰۹ هزار دستگاه خودرو، کاهش یابد.

جهش در برنامه ریزی انرژی با مدل 
نوآورانه هیبریدی ایرانی

پژوهشــگاه نیرو با طراحی و توســعه یک مدل 
هیبریدی بومی در حوزه برنامه ریزی انرژی، گامی 
مؤثــر در جهت ارتقــای تصمیم گیری های فنی 
و اقتصادی در صنعت انرژی کشــور برداشت.به 
گزارش ایسنا، این دستاورد که در قالب پروژه ای 
نوآورانــه با عنوان »شــاخص مــدل هیبریدی 
برنامه ریزی انرژی« از ســوی معاونت پژوهشــی 
پژوهشــگاه نیرو در آبان ۱۴۰۱ ارائه شد، شامل 

مدل ترکیبی از رویکردهای پایین به بالا )Bottom-up( و بالا به پایین )Top-down( است که 
با هدف رفع محدودیت های موجود در هر یک از این روش ها طراحی شده است. مدل هیبریدی با 
ارائه اطلاعات جامع تر، امکان تحلیل دقیق تر فناوری ها و سیاست های اقتصادی را به صورت همزمان 
 MESSAGE-ix فراهم می کند.یکی از محورهای کلیدی این پروژه، اســتفاده از پلتفرم متن باز
و ارتباط آن با مدل تعادل عمومی دینامیک )CGE( اســت که زمینه بومی ســازی تصمیم گیری 
در حوزه انرژی ایران را فراهم کرده اســت. از ویژگی های برجسته این مدل می توان به شبیه سازی 
همزمان سیاست های فنی و اقتصادی، تعیین ظرفیت های بهینه نیروگاهی، مدیریت انرژی و قابلیت 

ارتباط با مدل های اقلیمی، زمین و غذا اشاره کرد.

تحلیلگران هشدار دادند که اگر رئیس جمهور آمریکا تهدیدهای خود مبنی بر برکناری 
رئیس فدرال رزرو را عملی کند، با ۶۰ میلیارد دلار هزینه مواجه خواهد شد.به گزارش 
ایسنا، برکناری جروم پاول باعث افزایش شدید بازده اوراق قرضه خزانه داری آمریکا و 
افزایش هزینه های فلج کننده بهره بدهی دولت خواهد شد، زیرا سرمایه گذاران  احتمال 
تورم بالاتر و بی ثباتی سیاسی را پیش بینی می کنند.گنادی گلدبرگ، رئیس استراتژی 
نرخ بهره آمریکا در موسســه »تی دی سکیوریتیز« )TD Securities( گفت: اگر 
ترامپ، رئیس فدرال رزرو را برکنار کند، حدود ۵۸ میلیارد دلار به هزینه بهره دولت 
اضافه خواهد شد.رئیس جمهور آمریکا روزهای گذشته اظهار کرد که  پاول را به دلیل 
افزایش هزینه های نوســازی ۲.۵ میلیارد دلاری بانک مرکزی، برکنار می کند.پس از 
آنکه موجی از گزارش ها هشــدار دادند که ترامپ در حال آماده شدن برای برکناری 
قریب الوقوع رئیس فدرال رزرو در چهارشــنبه گذشته است، رئیس جمهور آمریکا به 
خبرنگاران گفت: من هیچ احتمالی را رد نمی کنم، اما فکر می کنم این امر بسیار بعید 
اســت، مگر اینکه پاول به دلیل کلاهبرداری مجبور به ترک ســمت خود شود.سایت 
تلگراف گزارش کرد، ترامپ به شدت از پاول انتقاد کرده و وی را به دلیل عدم کاهش 
نرخ بهره طبق خواسته خودش، »کم خرد« نامیده است.تحلیلگران هشدار دادند که 
اگر ترامپ، رئیس فدرال رزرو را برکنار کند، ســرمایه گذاران اوراق قرضه برای جبران 
ترس از اینکه فدرال رزرو دیگر بدون دخالت دولت، فعالیت نخواهد کرد و کمتر قادر 
به کنترل تورم خواهد بود، نرخ های بسیار بالاتری را درخواست خواهند کرد.گلدبرگ 
اظهار کرد: این مورد، بازده بدهی های آمریکایی قابل بازپرداخت در ۲۰ و ۳۰ سال را 
بیــن ۲۰ تا ۵۰ درصد افزایش می دهد و به طور بالقوه نرخ بهره این اوراق قرضه را به 
حدود ۵.۵ درصد می رساند. وی تخمین زد که این امر به نوبه خود، در یک سال مالی 
معمول، ۵۸ میلیارد دلار به هزینه بهره ۲۷۶ میلیارد دلار اوراق قرضه ۳۰ ساله آمریکا 

و ۱۶۸ میلیارد دلار اوراق قرضه ۲۰ ســاله آمریکا اضافه خواهد کرد. در این محاسبه 
فرض بر این است که بازده در این سطوح باقی بماند و الگوهای بدهی دولت یکسان 
باقی بماند.وی افزود: اگر نرخ بهره افزایش یابد، بار بدهی می تواند خیلی سریع ناپایدار 
شود. الکس اورت، از شرکت مدیریت دارایی »آبردین« گفت: این شوک می تواند طی 
دو یا سه ماه،  تا یک درصد به بازده اوراق قرضه خزانه ۳۰ ساله اضافه کند و نرخ بهره 
این اوراق را به شــش درصد برساند.  این شدیدترین افزایش بازده اوراق خزانه آمریکا 
از زمان »شــوک ولکر« در اوایل دهه ۱۹۸۰ خواهــد بود؛ زمانی که پل ولکر، رئیس 
وقت فدرال رزرو، افزایش زیادی در نرخ بهره برای مهار تورم افسارگسیخته انجام داد.

اورت افزود: تفاوت آن زمان این بود که بازده اوراق قرضه بالاتر رفت تا منعکس کننده 
مبارزه فدرال رزرو با تورم باشد، اما این بار احتمالا بازده اوراق قرضه بالاتر خواهد رفت 
تا منعکس کننده عدم مبارزه موثر فدرال رزرو با تورم باشد.سرمایه گذاران تصور خواهند 
کرد که تورم توســط نهادی که برای تعدیل اقتصاد وجود دارد، کنترل نخواهد شد و 
اخراج رئیس فدرال رزرو همچنین بازارها را به سمت پیش بینی روی بی ثباتی سیاسی 
بیشتر و استقراض کنترل نشده ســوق می دهد. افزایش بازده اوراق قرضه خزانه داری 
با کاهش قابل توجه دلار همراه خواهد بود و به ســرمایه گذاران ضربه سختی خواهد 
زد.طبق تحلیل کمیته بودجه فدرال مسئولانه، هزینه های استقراض در زمانی افزایش 
می یابد که پیش بینی می شــد لایحه بهره بدهی دولت از ۳.۲ درصد به ۶.۱ درصد تا 
سال ۲۰۵۴ افزایش یابد، با فرض اینکه اقدامات لایحه هزینه های ترامپ تصویب شود.

بازده بالاتر اوراق خزانه داری همچنین نرخ وام مسکن را که در حال حاضر نزدیک به 
هفت درصد است، افزایش می دهد و فعالیت بازار مسکن را کندتر می کند، آن هم در 

زمانی که فروش در پایین ترین سطح ۳۰ سال گذشته قرار دارد.

اولین توربین بادی ملی ۲ مگاواتی 
در آستانه بهره برداری

پروژه طراحی و ســاخت توربین بادی ملی که توســط پژوهشگاه نیرو و با مشارکت 
شرکت مپنا در حال انجام است، با نصب و برپایی اجزای اصلی، وارد فازهای پایانی شد 
و در آســتانه بهره برداری قرار گرفت. اقدامی که نقطه عطفی در خودکفایی فناورانه 
کشــور و کاهش ناترازی برق به شــمار می رود.به گزارش ایسنا، عباس بحری، مدیر 
ایــن پروژه ملی و معاون فناوری و نوآوری پژوهشــگاه نیــرو، با اعلام این خبر اظهار 
کــرد: فرایند نصب روتــور توربین روز ۲۹ تیر، آغاز شــد و مطابق برنامه با موفقیت 
به انجام رســید. بدین ترتیب پس از انجام کارهای تکمیلــی نصب اجزای داخلی و 
راه اندازی آزمایشــی، این توربین بادی با ظرفیت نامی ۲ مگاوات تا پایان تابستان به 
بهره برداری خواهد رســید. وی با بیان اینکه اجرای این پروژه گامی بزرگ در راستای 

خودباوری صنعتی و فنی کشور است، افزود: بهره برداری از این توربین، نه تنها نمادی 
از خودباوری و پیوستن ایران به جرگه کشورهای انگشت شمار دارای فناوری طراحی 
توربین های بادی اســت، بلکــه می تواند گامی در جهت کاهش ناترازی برق باشــد.

بحری افزود: دســتیابی به دانش بومی طراحی و ساخت توربین های بادی نیروگاهی 
و متخصصان کلیدی جهت راهبری پروژه های انرژی بادی و دســتیابی به دانش یک 
محصول بومی متناسب با شرایط اقلیمی سایت های بادی کشور از جمله اهداف اصلی 

طراحی این توربین بادی ملی است.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران

sobheqtesad@   سال بیستم ویکم    5000 تومان   شماره 5717سه شنبه 31 تیر 1404  26  محرم 1447  22 جولای 2025 @sobheqtesad sobhe-qtesad

ایسنا/مازندران نخستین واحد گازی طرح توسعه نیروگاه شهید سلیمی نکا با ظرفیت ۱۸۳ مگاوات با هدف کاهش ناترازی برق در مازندران، امروز با حضور وزیر 
نیرو و به صورت وبیناری با حضور رئیس جمهوری وارد مدار تولید برق شد.طرح توسعه نیروگاه نکا با بهره مندی از دو واحد گازی هرکدام به ظرفیت ۱۸۳ مگاوات 
و یک واحد بخار ۱۸۰ مگاواتی در قالب ســیکل ترکیبی در حال اجراســت که در مجموع ۵۴۶ مگاوات به ظرفیت این نیروگاه افزوده  شد.حجم سرمایه گذاری 
این پروژه ۱۷.۵ هزار میلیارد تومان است که با بهره برداری از این طرح، ظرفیت کل نیروگاه نکا به ۲۷۶۰ مگاوات خواهد رسید.نخستین واحد گازی نیروگاه نکا 
با ظرفیت ۱۸۳ مگاوات وارد مدار شداین پروژه علاوه بر نقش کلیدی در تأمین پایدار برق منطقه، زمینه اشتغال مستقیم برای ۲۰۰ نفر و اشتغال غیرمستقیم 
برای حدود یک هزار نفر را نیز فراهم خواهد کرد. واحد اول گازی این پروژه در مرداد امســال وارد شــبکه سراســری برق خواهد شد و سایر واحدها نیز تا پایان 

سال آینده تکمیل می شوند.

www.sobh-eqtesad.ir

با حضور وزیر نیرو،
نخستین واحد گازی نیروگاه نکا با ظرفیت ۱۸۳ مگاوات وارد مدار شد

info@sobh-eqtesad.ir

تخفیف ۸۰ درصدی بیمه  برای 
خودروهای عازم اربعین

دارندگان وسایل نقلیه که قصد خروج از کشور به مقصد عراق در ایام اربعین 
را دارند، می توانند با مراجعه به شرکت های بیمه مجاز، از تخفیف ۸۰ درصدی 
در تعرفه حق بیمه شخص ثالث انواع وسایل نقلیه برای سال ۱۴۰۴ بهره مند 
شوند.به گزارش ایسنا، طبق اعلام بیمه مرکزی از شرکت های بیمه ای مجاز 
شــده اند که از بازه زمانی بین ۲۵ تیرماه تا هشتم مردادماه ۱۴۰۴، با اعمال 
تخفیف ۸۰ درصدی در تعرفه حق بیمه شــخص ثالث انواع وســایل نقلیه، 
نسبت به صدور الحاقیه پوشش های لازم برای خروج از کشور به مقصد عراق 
اقدام کنند.  براساس اعلام بیمه مرکزی، در راستای همراهی با زائران اربعین 
حسینی )ع( و تســهیل عزیمت آن ها به کشور عراق، از تاریخ ۲۵ تیرماه تا 
هشــتم مردادماه ۱۴۰۴، تخفیف ۸۰ درصدی برای صدور بیمه نامه شخص 
ثالث انواع وســایل نقلیه اعمال خواهد شد.بر اساس مصوبه جدید، دارندگان 
وسایل نقلیه که قصد خروج از کشور به مقصد عراق در ایام اربعین را دارند، 
می توانند با مراجعه به شــرکت های بیمه مجــاز، از تخفیف ۸۰ درصدی در 
تعرفه حق بیمه شخص ثالث انواع وســایل نقلیه برای سال ۱۴۰۴ بهره مند 
شوند.علاوه بر این، تمامی شرکت های بیمه مکلف هستند تا در ایام اربعین به 
منظور جلوگیری از سرگردانی زائران و ارائه خدمات مطلوب، امکان ارزیابی 
خسارت بیمه های اتومبیل را در پایانه های مرزی خروجی کشور فراهم سازند. 
این امر از طریق اســتقرار واحدهای ارزیابی خســارت شرکت های بیمه و یا 
ارزیابان خسارت طرف قرارداد صورت خواهد گرفت تا در صورت بروز هرگونه 
حادثه برای خودروها، فرآیند جبران خســارت با سرعت و سهولت بیشتری 
انجام شود.همچنین، شرکت های بیمه موظفند با استقرار واحدهای ارزیابی 
خسارت در پایانه های مرزی، خدمات رسانی مطلوب به زائران را تضمین کنند.

ثبات دلار و یورو در بازار ارز 
تجاری

امروز )دوشنبه(، در بازار ارز تجاری با تداوم روند تثبیت نرخ ارز حواله دلار با 
نــرخ ۶۹ هزار و ۶۴۹ تومان، حواله یورو با نرخ ۸۰ هزار و ۹۷۳ تومان، حواله 
درهم با نرخ ۱۸ هزار و ۹۶۵ تومان، حواله یوان با نرخ ۹۷۰۳ تومان و حواله 
روبل با نرخ ۸۸۵ تومان، معامله شــد. همچنین نرخ هر واحد اسکناس دینار 
عراق ۵۴.۷ تومان نرخ گذاری شد.به گزارش ایسنا، امروز )۳۰ تیرماه( حواله 
دلار با قیمت ۶۹ هزار و ۶۴۹ تومان، حواله یورو با نرخ ۸۰ هزار و ۹۷۳ تومان، 
حواله درهم با نــرخ ۱۸ هزار و ۹۶۵ تومان، حواله یوان با نرخ ۹۷۰۳ تومان 
و حواله روبل با نرخ ۸۸۵ تومان در بازار ارز تجاری، توسط تجار و بازرگان ها 
معامله شد.   همچنین بازار ارز تجاری شاهد معامله اسکناس دلار با نرخ ۷۱ 
هزار و ۷۳۸ تومان، اســکناس یورو با نرخ ۸۳ هزار و ۴۰۲ تومان، اســکناس 
درهــم با نرخ ۱۹ هزار و ۵۳۴ تومان، اســکناس یوان با نرخ ۹۹۹۴ تومان و 
اســکناس روبل با نرخ ۹۱۱ تومان، بود.  علاوه بر این، در »بخش اسکناس« 
بازار ارز تجــاری مرکز مبادله، هر یکصد دینار عــراق ۵۴۷۴ تومان قیمت 
گذاری شد؛ به عبارتی قیمت هر واحد دینار عراق معادل ۵۴.۷ تومان اعلام 
شد.روز معاملاتی گذشته )۲۹ تیرماه( نیز حواله دلار با قیمت ۶۹ هزار و ۶۶۴ 
تومان، حواله یورو با نرخ ۸۰ هزار و ۹۶۱ تومان، حواله درهم با نرخ ۱۸ هزار و 
۹۶۹ تومان، حواله یوان با نرخ ۹۷۰۵ تومان و حواله روبل با نرخ ۸۸۷ تومان 
و اسکناس دلار با نرخ ۷۱ هزار و ۷۵۳ تومان، اسکناس یورو با نرخ ۸۳ هزار 
و ۳۹۰ تومان، اسکناس درهم با نرخ ۱۹ هزار و ۵۳۸ تومان، اسکناس یوان با 
نرخ ۹۹۹۶ تومان و اسکناس روبل با نرخ ۹۱۴ تومان و هر یکصد دینار عراق 
۵۴۷۶ تومان، معامله شد.هر واحد دینار عراق ۵۴.۷ تومان اعلام شدگفتنی 
اســت؛ از آنجاکه سهمیه ارز اربعین ۱۴۰۴ )دینار عراق( برای زائران اربعین 
امسال، با نرخ بازار ارز تجاری مرکز مبادله محاسبه می شود، زائران می توانند 
با مراجعه به بخش نمای بازار مرکز مبادله نرخ ارز اربعین را مشــاهده کنند. 
میانگین موزون ارز چقدر اســت؟از سوی دیگر، میانگین موزون نرخ ارز نیز 
که بر مبنای حجم معاملات ارزی انجام  شده در یک ماه گذشته با نرخ های 
اعلامی در سامانه معاملات الکترونیک ارز در حوزه حواله، اسکناس و حواله 
کالاهای اساسی و ضروری محاسبه می شود، امروز )دوشنبه(،  برای اسکناس 
دلار به ۵۷ هزار و ۹۱۳ تومان، یورو ۶۷ هزار و ۳۲۹ تومان، درهم ۱۵ هزار و 
۷۶۹ تومان، یوان ۸۰۶۸ تومان و روبل به ۷۳۵ تومان رســیده است. تا امروز 
چه میزان ارز تامین شــد؟  طبق اعلام مرکز مبادله ایران، آخرین آمارها از 
حجم کل معاملات بازار ارز تجاری حاکی از آن اســت که در مرکز مبادله از 
ابتدای سال جاری تا پایان روز معاملاتی شنبه ۲۸  تیرماه در مجموع معادل 
هشــت میلیارد و ۵۸۵ میلیون دلار ارز تجاری، شامل ۴۷۴۶ میلیون دلار، 
۳۷۵ میلیون یورو، ۱۰ میلیــارد و ۸۲۲ میلیون درهم، ۳۳۴۳ میلیون یوان 
و ۱۲۰۳ میلیون روبل معامله شــده که میانگیم معاملانی هر روز به معادل 
۱۳۱ میلیون دلار می رسد.همچنین از ابتدای سال جاری تا ۲۷ تیرماه، ۱۵ 
میلیارد و ۳۲۸ میلیون دلار از سوی بانک مرکزی برای واردات کالای اساسی 
و دارو، صنایــع و نیازهای خدماتی تامین ارز شــده که ۱۱ میلیارد و ۷۳۴ 
میلیــون دلار از آن به گروه تجاری و بازرگانی، ۳۲۵۹ میلیون دلار آن برای 
واردات کالاهای اساســی و دارو و ۳۳۵ میلیون دلار نیز به تقاضای خدماتی 

تخصیص داده شده است.

گزیده خبر
نقاشیان رضا  حمید 

بقایی: هیچ برنامه ای برای گفتگو با آمریکا نداریم

افزایش ریسک طغیان آفات 
هم زمان با موج جدید گرما

تسهیلات مالیاتی ویژه برای حضور 
دانش بنیان ها در نمایشگاه ایران ساخت

سازمان حفظ نباتات کشور با صدور اطلاعیه ای نسبت به افزایش ریسک طغیان آفات هم زمان با موج جدید 
گرما در کشور هشدار داد و از کشاورزان، باغداران و بهره برداران خواست با پایش مستمر و اجرای به موقع 
اقدامات کنترلی، از خســارات احتمالی جلوگیری کنند.به گزارش ایســنا، متن این اطلاعیه به شــرح زیر 
است:»با توجه به افزایش محسوس دما و وقوع موج جدید گرما در مناطق مختلف کشور، احتمال کاهش 
طول دوره زندگی آفات و افزایش تعداد نســل آن ها )به ویژه در آفات چند نسلی( وجود دارد. این موضوع 

موجب بالا رفتن ریسک رشد تصاعدی جمعیت آفات شده و......

لطمه به معیشت و دستمزد کارگران با قطع برق

ترکیه به توافق خط لوله نفتی با عراق پایان 
می دهد

گلایه فعالان اقتصادی به وزیر صمت ، 
فرایندهای تجاری و ارزی تسهیل شوند
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بقایی: هیچ برنامه ای برای گفتگو با آمریکا نداریمگزیده خبر
پزشکیان: با همیاری و اتحاد برق 

کشور را تأمین خواهیم کرد  

رئیس جمهور در افتتاح فاز جدید توســعه ای نیروگاه شــهید سلیمی نکا گفت: با 
روحیــه همیاری و اتحاد، نیازهای انرژی کشــور را با قاطعیت تأمین خواهیم کرد 
تــا تولیدکنندگان بدون دغدغه فعالیت کنند.به گزارش خبرگزاری مهر، مســعود 
پزشکیان ظهر امروز دوشنبه، به شکل برخط دستور افتتاح رسمی و آغاز بهره برداری 
از فاز نخســت واحد جدید نیروگاه تولید برق نکا به ظرفیت ۱۸۳ مگاوات را صادر 
کرد.نیروگاه برق نکا یکی از بزرگترین نیروگاه های کشــور است که از قبل ۴ واحد 
بخار بزرگ و یک بلوک ســیکل ترکیبی در آن فعال بودنــد و اخیراً احداث واحد 
جدید آن با ۲ واحد بخار ۱۸۳ مگاواتی و یک واحد ســیکل ترکیبی ۱۸۰ مگاواتی 
آغاز شــده بود که امروز یکی از واحدهای بخار آن افتتاح شد.بنا بر توضیحات وزیر 
نیرو این واحد با تجهیزات کاملًا ایرانی و بدون هیچ وابستگی به خارج احداث شده 
اســت.رئیس جمهور پیش از صدور دستور افتتاح رســمی این پروژه در سخنانی 
از مهمان نوازی مردم اســتان مازندران در دوره جنگ تحمیلی رژیم صهیونیستی 
و تلاش مدیران و کارکنان دســتگاه های اجرایی و خدمات رســان این استان برای 
جلوگیری از بروز مشــکل در نتیجه افزایش ناگهانی مســافران ورودی به منطقه 
صمیمانه قدردانی کرد.پزشکیان همچنین از وزیر و مدیران و کارکنان وزارت نیرو 
که در دوره جنگ تحمیلی با تلاش مجدانه مانع از بروز هر گونه مشکلی در زمینه 
تأمین آب و برق شدند نیز صمیمانه سپاسگزاری کرد و گفت: مجموعه وزارت نیرو 
با وجود آنکه یک دستگاه خدمات رسان و نه نظامی است، در این دوران شهید نیز 
تقدیم کرد، اما اجازه نداد، مردم هیچ کمبودی از ناحیه برق و آب احســاس کنند.

رئیس جمهور از سرعت بالای احداث و افتتاح فاز نخست واحد جدید نیروگاه نکا نیز 
تشکر کرد و اظهار داشت: خوشبختانه اقدامات خوبی در زمینه توسعه نیروگاه های 
برق تجدیدپذیر در حال انجام اســت و امیدوارم با تعامل و همدلی موجود، بتوانیم 
کمبودهــای موجود در زمینه تأمین برق را برطرف کنیم تا تولیدکنندگان بتوانند 

بدون دغدغه برنامه های توسعه ای و تولیدی خود را به پیش ببرند.

عمار حکیم: ایران در جنگ ۱۲ 
روزه مقتدرانه پیروز شد

رهبر جریــان حکمت ملی عراق در 
دیدار جمعــی از نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی گفت: حضور، اقتدار 
و تدبیر رهبر معظم انقلاب در جنگ 
۱۲ روزه چشــمگیر بود و با نصرت 
الهی، ایران مقتدرانه پیروز شــد.به 
گزارش خبرنگار مهر، ابراهیم رضایی 
اعلام کرد: هیئت پارلمانی جمهوری 
اســلامی ایران با سید عمار حکیم، 
رهبر جریان حکمت ملی عراق دیدار 

و گفتگــو کرد.وی بیان کرد: آقای حکیم در این دیــدار به نبرد اخیر و جنگ ۱۲ 
روزه اشــاره کرد و پیروزی جمهوری اسلامی ایران را تبریک گفت و گفت حضور، 
اقتدار و تدبیر رهبر معظم انقلاب در این جنگ چشمگیر بود و با نصرت الهی، ایران 
مقتدرانه پیروز شــد. وی اعلام کرد که هدف از این جنگ، نابودی نظام جمهوری 
اسلامی و نابودی صنعت هسته ای بود که صهیونیست ها به هیچ کدام از این اهداف 
نرسیدند و این یک پیروزی بزرگ برای ایران بود.سخنگوی کمیسیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: رهبر جریان حکمت ملی 
عراق اظهار کرد که بعد از ۷۶ ســال، اولین کشــور اســلامی که توانسته در رژیم 
صهیونیســتی رعب ایجاد کند، ایران بوده است. همچنین وی بیان کرد که در این 
سال ها تلاش های زیادی شده بود که شکافی بین جمهوری اسلامی ایران و جهان 
اســلام ایجاد شــود، اما این جنگ ۱۲ روزه آن را از بین برد و الان همه به ایران به 
عنوان یک کشــور بزرگ نگاه می کنند و ایران به سنگر اول مقاومت تبدیل شده و 
متوجه شدند که اگر ایران از بین برود، به سراغ دیگران هم خواهند آمد.وی افزود: 
عمار حکیم به حمایت های بین المللی از ایران اشاره کرد و گفت که این حمایت های 
بین المللی از ایران هم یک پیروزی بزرگ اســت. به اظهارات برخی مقامات غربی 
اشــاره کرد و گفت که غربی ها هم ایران را پیروز این نبرد می دانند وی تاکید کرد 
که قدرت های غربی از اصابت دقیق موشک های ایران به اهداف و از ایستادگی نظام 
جمهوری اسلامی مدهوش شدند.رضایی ادامه داد: رهبر جریان حکمت ملی عراق 
تاکید کرد که فشــار و تحریم در مورد ایران جواب نداده و جواب نخواهد داد، بلکه 
باعث اقتدار بیشــتر نظام جمهوری اسلامی هم خواهد شد. وی همچنین گفت که 
عراق از ابتدای طوفان الاقصی تلاش داشته که در کنار فلسطین باشد و از فلسطین 
حمایت و پشــتیبانی کند. وی به شرارت های رژیم صهیونیستی در منطقه و علیه 
ملت ها و کشورهای مختلف اشاره کرد و گفت که رژیم صهیونیستی برای عراق هم 
طراحی خاصی دارد، لذا باید با مراقبت عمل کنیم و مراقب توطئه های دشــمنان 
باشیم.سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: حجت الاسلام سید محمود نبویان، نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی 
و سیاســت خارجی مجلس هم در این دیدار گفت که در این جنگ ایران فقط در 
برابر رژیم صهیونیستی نبود بلکه در برابر کل غرب جنگید و پیروز شد که این هم 
به خاطر ایستادگی ملت و تدبیر رهبر معظم انقلاب بود، نسبت به امنیت عراق ابراز 
نگرانی کرد و گفت که با سیاست ها و تجاوزهای رژیم صهیونیستی این نگرانی وجود 
دارد که این رژیم به کشــورهای دیگــر هم حمله کند و باید مراقبت کنیم.رضایی 
اظهار کرد: همچنین علی خضریان، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
هم در این جلســه خواستار ارتباط بیشتر ایران و عراق در حوزه های مختلف شد و 
پیشنهاد تشکیل یک کمیته مشــترک برای ارتقای سطح همکاری ها و هم افزایی 
بیشتر در جبهه مقاومت را داد.وی خاطر نشان کرد: بنده هم در این دیدار بر حفظ 
انســجام در بین گروه های مختلف اســلامی و شیعیان در داخل عراق تاکید کردم 
و این نکته را مطرح کردم که ظرفیت های عراق بســیار بالاســت و در آینده باید 

نقش آفرینی بیشتری کند.

قالیباف: ای حاکمان کشورهای 
اسلامی! برای یاری مردم غزه برخیزید

رئیس مجلس با اشــاره به وضعیت غزه، گفت: ای حاکمان کشــورهای اســلامی! برای 
یــاری مردم غزه برخیزید؛ محاصره را بشــکنید و به ســکوت و بی تفاوتی پایان دهید.

به گزارش خبرگزاری مهر، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای اســلامی با انتشار 
مطلبی به زبان عربی در صفحه شــخصی خود در شــبکه اجتماعی ایکس، نوشت: »ای 
مســلمانان! ای مردم جهان! امروز بزرگ ترین نسل کشی در تاریخ معاصر در حال وقوع 
اســت. نظام جنایتکار آپارتاید صهیونیســتی مصمم است که همه مردم غزه را از طریق 
گرســنگی دادن از بین ببرد.ای حاکمان کشــورهای اســلامی! برای یــاری مردم غزه 
برخیزید؛ محاصره را بشــکنید و به ســکوت و بی تفاوتی پایان دهید.«رئیس مجلس در 

این مطلب از هشــتگ »غزه از گرسنگی می میرد«، استفاده کرد.

سخنگوی وزارت خارجه در مورد تهدیدات اسنپ بک گفت: هیچ برنامه ای در وضعیت فعلی 
برای گفتگو با آمریکا نداریم؛ در عین حال دیپلماســی یک ابزار و فرصت برای صیانت ملی 
است. به گزارش خبرنگار مهر، اسماعیل بقایی صبح امروز )دوشنبه ۳۰ تیر ماه( در نشست 
خبری، اظهار داشت: در دو سال گذشته شاهد نسل کشی بی سابقه در غزه بودیم و آنچه در 
چند ماهه اخیر به این طرح اضافه شــد، استفاده از غذا و آب به عنوان سلاحی برای کشتار 
زنان و کودکان و مردان غزه بود. بیش از ۱۴۰ روز غزه در محاصره است و در این دو، سه روز 
صدای استغاثه مردم فلسطین را در صفحات مجازی دیدیم. در این مدت هیچ محموله غذایی 
و دارویی وارد غزه نشــده است.وی ادامه داد: با کمال تأسف، وجدان بشری در وضعیت بی 
حسی مطلق قرار گرفته است. عادی سازی جنایت و عادی جلوه دادن کشتار و نسل کشی 
در کرانه باختری را شاهد هستیم و جامعه جهانی از این آزمون سربلند بیرون نیامده است.

ســخنگوی وزارت خارجه گفت: ظرف ۲۴ ساعت گذشته نزدیک به ۱۵۰ نفر در غزه کشته 
شده اند که بخش عمده آنها در محل های دریافت غذا بوده اند؛ از صف دریافت غزه به عنوان 
تله ای برای هدف قرار دادن فلسطینی ها این رژیم استفاده می کنند. انسان از یافتن کلمه ای 
که حق مطلب را درباره شدت و زشتی جنایات در حال وقوع ادا کند، قاصر است. کشورهای 
منطقه باید به مسئولیت های خود عمل کنند.بقایی ادامه داد: سازمان همکاری اسلامی در 
اولیــن فرصت اقدام به برگزاری نشســت اضطراری در این خصوص کنــد و ایران این را به 
دبیرخانه سازمان منعکس کرده است. نهادهای حقوق بشری از عمل به وظایفشان درمانده اند. 
دیوان های بین المللی به شیوه های مختلف مورد ارعاب و تهدید قرار گرفته و از ایفای وظیفه 
خود بازمانده اند.سخنگوی دستگاه دیپلماسی عنوان کرد: تحریم آلبانیز نقطه عطف در تاریخ 
حمایت هــای همه جانبه آمریکا از این رژیــم بود و متعاقب آن اعضای کمیته حقیقت یاب 
فلســطین اشغالی استعفا دادند که در اعتراض به شکسته شدن همه حریم های هنجاری و 
حقوقی و اخلاقی در سطح بین المللی در نتیجه جنایات رژیم صهیونیستی بود.جنایات آستانه 
اشــرفیه یکی از نقاط تاریک در جنایات رژیم صهیونیســتی بودوی گفــت: امروز میزبان 
شخصیت محترمی هستم؛ آقای صابر به عنوان تنها بازمانده شهید صابر که جان خود را در 
راه توسعه ایران و ارتقای علم و دانش تقدیم کرد. جنایات آستانه اشرفیه یکی از نقاط تاریک 
در جنایات رژیم صهیونیستی علیه ملت ایران بود که ثبت شد. در روزهای پایانی تجاوز رژیم 
صهیونیستی علیه ایران، مطلع شدیم که جمع زیادی از هموطنان در آستانه اشرفیه از اقوام 
ایشان به شهادت رسیدند.در جریان این نشست خبری صابر تنها بازمانده خانواده شهید صابر 
در آستانه اشرفیه، اظهار داشت: برادر من یک فعال علمی و استاد دانشگاه در رشته مکانیک 
بــود. برادرزاده من یک نخبه ریاضی بود. من قطعات پیکر اعضای خانواده ام را به جرم اینکه 
می توانستند مفید باشند، جمع کردم.وی ادامه داد: رژیم صهیونیستی با بی رحمی تمام دو 
بار به منزل برادرم و پدر همسرش حمله کردند. شدت آتش سوزی به قدری زیاد بود که برای 
خود دانشمند سوختگی زیادی رخ داده بود. بار دوم دشمن صهیونیستی به خانه پدری ما در 
آستانه اشرفیه حمله کرد و تمام اعضای خانواده را با بی رحمی به شهادت رساند و امروز از 
خانــه پدری ما هیچ چیــز باقی نمانده اســت.وی افزود: مردم! هدف رژیم صهیونیســتی 
دانشمندان نیست، بلکه هدف مردم ایران هستند. من این مهم را فقط نشنیده بلکه از نزدیک 
با از دست دادن خانواده ام لمس کرده ام. وی گفت: باید با صدای بلند به رسانه ها اعلام کنم 
که ترامپ و نتانیاهو به شــما دروغ گفته اند، کدام یک از این شــهدا به دنبال ساخت سلاح 
بودند؟ رسانه ها با تعهد به راستگویی باید این حقیقت آشکار را به کل جهانیان مخابره کنند.

بقایی در ادامه گفت: به عنوان دستگاه دیپلماسی این قول را می دهیم که در سطح بین المللی 

برای مستند سازی این جنایات و پیگیری حقوق ملت ایران کوتاهی نخواهم کرد.گذرگاه ها 
نباید خدشــه ای به حق حاکمیت و تمامیت ســرزمینی وارد کنندبقایی در پاسخ به سوال 
خبرنگار مهر مبنی بر اینکه رئیس دولت باکو اظهاراتی را پیرامون کریدور زنگزور مطرح کرده 
که این اظهارات مستقیماً با منافع و موقعیت ژئوپلیتیک ایران در تضاد است. موضع رسمی 
جمهوری اسلامی ایران در قبال این اظهارات و روند اجرای کریدور زنگزور چیست، گفت: ما 
در مورد اتصالات و راه های مواصلاتی و معابر و گذرگاه ها در آن قسمت مواضعمان را خیلی 
روشــن بیان کردیم. در عین اینکه حامی و موافق گسترش مراودات و روابط بین کشورهای 
منطقه هســتیم، در عین حال همیشــه تأکید کرده ایم که این اقدامات و ایجاد این معابر و 
گذرگاه ها نباید خدشــه ای به حق حاکمیت و تمامیت ســرزمینی و مرزهای شناخته شده 
بین المللی ایجاد و تغییراتی در ژئوپلیتیک منطقه ایجاد کند. در مواردی صحبت ها و موضع 
گیری های کشورهای دیگر در حوزه قفقاز شاید سو تفسیر می شود. موضع ما در این زمینه 
روشــن است و ما بارها اعلام کرده ایم.بقایی درباره مذاکرات با سه کشور اروپایی گفت: ما به 
عنوان وزارت خارجه که متولی و مســئول اســتفاده از دیپلماسی برای دفاع از حقوق ملت 
هســتیم، هر زمان احساس کنیم از این ابزار برای احقاق حقوق ملت استفاده کنیم استفاده 
خواهیم کرد.وی در پاسخ به سوالی در مورد رسوایی جفری اسپتین و اینکه آیا وادار کردن 
سیاستمداران آمریکایی به جنگ با ایران در قالب نوعی باج گیری در این خصوص بوده است، 
تصریح کرد: در اینکه چنین چیزی ممکن است هیچکس نمی تواند رد کند ولی این بحثی 
اســت که در محافل ذیربط حقوقی و سیاســی آمریکا در دست بررسی است. سوابق موارد 
مشــابه در چند دهه گذشته نشان می دهد رژیم صهیونیستی هیچ ابائی ندارد از هر ابزاری 
برای پیشــبرد مطامع و اغراض سیاسی خود از جمله باج گیری از مقامات ذی نفوذ در برخی 
کشــورهای اروپایی و آمریکا استفاده کند.بقایی در مورد ادعای وزیر خارجه سابق آمریکا در 
خصوص قبول غنی سازی کمتر از یک درصد، تصریح کرد: چنین چیزی نبوده است. این را 
باید در چارچوب دعواهای داخلی آمریکا دید.امروز بیشتر از قبل توسل به مکانیزم ماشه بی 
معناســت وی در مورد پیشنهادات برای تعویق اسنپ بک، گفت: موضع ما ثابت و یکسان و 
اصولی بوده اســت. عراقچی نامه ای را به ســه کشور عضو برجام و مسؤول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا ارسال کرد. امروز بیشتر از قبل توسل به مکانیزم ماشه بی معناست. طرف های 
اروپایی خودشــان متهم هستند چرا که در اجرای برجام قصور داشتند. همچنین در جریان 
تجاوزهای رژیم نه تنها آن را محکوم نکردند، بلکه با برخی موضع گیری ها درصدد توجیه این 
تجاوز برآمدند.وی ادامه داد: کشورهای اروپایی اعضای برجام هیچ توجیه اخلاقی سیاسی و 
منطقی برای اینکه از قطعنامه ای که خودشــان باعث عدم اجرا شــدند جهت بازگرداندن 
تحریم ها اســتفاده کنند، برخوردار نیستند. کشورهای اروپایی و اعضای برجام هیچ توجیه 
منطقی برای اســتفاده از قطعنامه ای که خودشان تصویب کردند برای بازگرداندن تحریم ها 
برخوردار نیســتند.بقایی تصریح کرد: چنین تهدیدی اگر عملیاتی شود، بدین معناست که 
کشورهای اروپایی اساساً قائل به هیچ گونه نقش آفرینی در روندهای مربوط به ایران نیستند.

لاریجانی حامل پیام مهمی به روســیه بود ســخنگوی دستگاه دیپلماســی در مورد سفر 
لاریجانی به مسکو، افزود: آقای لاریجانی به عنوان فرستاده ویژه رئیس جمهور حامل پیام و 
دیدگاه کلان ایران درباره تحولات منطقه و بین المللی و روابط دوجانبه بود و دیدار خوبی با 
رئیس جمهور روسیه داشت که درباره طیف متنوعی از موضوعات به ویژه روابط دوجانبه و 
مسائل منطقه ای بحث شد و امر متعارفی است که فرستادگان ویژه اعزام شوند. وزارت خارجه 
هم در جریان این ســفر بوده اســت. وی در مورد اظهارات ترامپ درباره حمله به تأسیسات 

ایران، تصریح کرد: صحبتی که مقامات آمریکا در این خصوص مطرح می کنند خودش گواه 
بر پذیرش یک اقدام غیرقانونی و جنایتکارانه علیه ملت ایران اســت. اینها اسنادی است که 
توسط ما مورد استفاده قرار خواهد گرفت. این افتخار نیست که آمریکا به عنوان کشوری که 
پیش نویس قطعنامه ۲۲۳۱ را مطرح کرد و پذیرفت، این قدر اصرار بر تخریب برنامه هسته ای 
صلح آمیز ایران کند. این کار ما را برای اثبات اقدام غیرقانونی راحت تر می کند. ســخنگوی 
وزارت خارجه درباره زمان و مکان مذاکرات ایران و اروپا گفت: در استانبول این نشست برگزار 
خواهد شــد و در سطح معاونان وزیر خارجه اســت. موضوع گفتگوها هم روشن است، رفع 
تحریم ها و مباحث مربوط به برنامه هسته ای ایران با این تفاوت که ما حتماً مواضع خودمان 
را به صورت روشــن، خصوصاً درباره تجاوز اخیر بیان خواهیم کرد. وی گفت: کشــورهای 
اروپایی مسئولیت قانونی و حقوقی داشتند برای محکوم کردن تجاوزات و متأسفانه این اتفاق 
نیافتاد. این جلسه، جلسه مطالبه گرایانه از سوی ایران خواهد بود. هیچ برنامه ای در وضعیت 
فعلی برای گفتگو با آمریکا نداریم وی در مورد تهدیدات اســنپ بک گفت: ما همه موارد را 
شفاف عرض کرده ایم. هیچ برنامه ای در وضعیت فعلی برای گفتگو با آمریکا نداریم. در عین 
حال دیپلماسی یک ابزار و فرصت برای صیانت ملی است. هرزمان که به این نتیجه برسیم 
که برای تأمین منافع ملت ایران استفاده کنیم در این باره درنگ نخواهیم کرد.بقایی در مورد 
تجاوزات در سوریه، بیان کرد: بنظرم در یک چیز نمی توان تردید کرد و آن برنامه رژیم برای 
ضعیف کردن کشــورهای منطقه و تکه تکه کردن کشــورهای اســلامی است. در سوریه 
هم متاسفانه همین قاعده را استفاده می کنند و با سوءاستفاده از اقلیت ها که در حالا عادی 
در صبح زندگی می کردند درصدد تحمیل مطامع خودش در ســوریه است. ظاهراً دشمنی 
میان حاکمان جدید ســوریه و رژیم وجود ندارد و یا حداقل اعلام نشــده است. رژیم از هر 
فرصتی برای از بین بردن زیرســاخت ها اســتفاده می کند که هدف از بین بردن توانمندی 
سوریه است. امیدواریم تحولات باعث شود کشورهای منطقه رویکردهای واقع بینانه را اتخاذ 
کنند.ســخنگوی وزارت خارجه در مورد محتوای گفتگوی عراقچی با همتایان سوئیسی و 
مصری، عنوان کرد: این تماس ها در ادامه تماس های مستمری است که وزارت خارجه برقرار 
می کند. هم مباحث مربوط به روابط دوجانبه بود و هم منطقه. طبیعی است کشورهای خارج 
از منطقه با نگرانی تحولات را دنبال می کنند.بقایی بیان کرد: هیچ کشــوری دوســت ندارد 
شاهد تنش در منطقه غرب آسیا باشد. ما از همه کشورها می خواهیم رژیم صهیونیستی را به 
پایان دادن جنگ افروزی اش وادار کنند. در این گفتگوها بسته به طرف مقابل ما مواضع مان 
را در خصــوص منطقه بیــان می کنیم و انتظاراتمان را برای ضــرورت توقف جنایات رژیم 
صهیونیســتی در سوریه و لبنان اعلام کردیم.وی در مورد بازگشت پناهندگان افغانستانی و 
صدور ویزا برای اربعین، افزود: ما به عنوان معبر گذر کشورها برای سفر اربعین هستیم. هفته 
گذشته نشستی در این خصوص برگزار شد. این موضوعی است که حتماً ما با جدیت پیگیری 
می کنیم. در خصوص تســهیل بازگشــت پناهندگان افغانســتانی، ایران بزرگترین میزبان 
پناهنــدگان بوده و مهربانانه برخورد کرده است.ســخنگوی وزارت خارجه ادامه داد: جامعه 
بین المللی بارها بر رویکرد اخلاقانه ایران تاکید کرده اســت. آنچه که در یکسال اخیر انجام 
شده ساماندهی به موضوع پناهندگی اســت و باید به صورت قانونمند انجام شود. در مورد 
انجام این روند به صورت منسجم به نحوی که کرامت رعایت شود، این موضوع دغدغه ما هم 
هست. کمیسر عالی پناهندگان هم قرار است به زودی از ایران دیدن کند. مطالبه ما همیشه 
این بوده که به ایران در این خصوص کمک کنند اما در چند دهه اخیر متأسفانه محقق نشده 
است. خوشحالیم کمیسر عالی پناهندگان از نزدیک دارد پیگیری می کند و به چالش هایی 
که ما مواجه بودیم اذعان داشته است.بقایی در پاسخ به سوالی پیرامون بازداشت اتباع ایرانی 
در آمریکا، عنوان کرد: ما راجع به اتفاقاتی که علیه اتباع ایرانی در آمریکا صورت گرفته موضع 
گرفتیم. این اقدامات هم با اصول و مبانی حقوق بشــر مغایر اســت و هم نشــانه رویکرد 
نژادپرستانه مقامات آمریکا است. صرفاً به خاطر تابعیت، جمعی را مورد بازداشت قرار دادند. 
ما از طریق دفتر حفاظت منافع آمریکا این موضوع را پیگیری کردیم. ما هیچ مبنایی برای 
ادعاها علیه اتباع ایرانی قائل نیســتیم. این مورد هم توسط دفتر حفاظت در حال پیگیری 
اســت.وی در مورد سکوت ترکیه در قبال تجاوز اسرائیل به سوریه عنوان کرد: این سوال را 
باید از سخنگوی وزارت خارجه ترکیه سوال کنید. فکر نمی کنم سکوت کرده باشند ترکیه 
موضع روشنی در محکوم کردن تجاوز رژیم صهیونیستی اتخاذ کرد و ترکیه به خوبی واقف 
اســت که این رژیم در هیچ نقطه ای متوقف نخواهد شــد، همانطور که مواضع ترکیه را در 
موضوع غزه شــاهد بودیم.بازگرداندن تحریم های لغو شــده هیچ مبنای منطقی و حقوقی 
نداردبقایی در مورد اینکه در زمانی تهدید به اســتفاده از مکانیســم ماشه می شویم چقدر 
می توانیم روی روســیه و چین حســاب کنیم، افزود: این دو کشور عضو برجام و عضو دائم 
شورای امنیت هستند و در هر روندی در شورای امنیت می توانند ایفای نقش کنند. مواضع 
همسویی با اینها داریم و روابط خوبی داریم. در مورد موضوع مکانیسم ماشه با این دو کشور 
طی یک ســال گذشته رایزنی داشتیم. فردا جلسه سه جانبه با روسیه و چین در تهران در 
ســطح مدیران کل خواهیم داشت برای بحث درباره موضوع هســته ای که قاعدتاً موضوع 
مکانیســم پس گشــت یکی از موضوعات مطرح خواهد بود. در رایزنی مداوم با این کشورها 
خواهیم بود که چطور می توانیم مانع از این وضعیت شویم و یا تبعات آن را کم کنیم. از منظر 
حقوقی اخلاقی و سیاســی و هیچ مبنای منطقی و حقوقی برای بازگرداندن تحریم های لغو 
شــده طبق برجام وجود ندارد.وی در مورد مناســبات ایران و پاکســتان، گفت: رابطه ما با 
پاکستان دیرپا و مبتنی بر علقه های تمدنی، فرهنگی، تاریخی و دینی است و برای این روابط 
ارزش بسیاری قائل هستیم. تماس هایی که در چند هفته اخیر با مقامات پاکستانی داشتیم 
در ادامه رویکرد ایران برای تقویت روابط با کشورهای همسایه و منطقه بوده است و نمی توان 
اذعان نکنیم که این تماس ها به ویژه با کشورهای دوست و همسایه متعاقب تجاوز اسرائیل 
بیشتر شده است. با پاکستان به عنوان یک کشور اسلامی که مردمش علاقه زیادی به ایران 
و جمهوری اسلامی ایران دارند، تماس های نزدیکی داشتیم.وی افزود: ظرف هفته های آینده 
سفر رئیس جمهور به پاکســتان انجام خواهد شد. این نشانگر اهمیتی است که برای روابط 
دوجانبه با پاکستان، به عنوان یکی از اعضای سازمان همکاری اسلامی و عضو غیردائم شورای 

امنیت قائل هستیم.

رسانه ها به نقل از تلویزیون ایران از موافقت تهران 
با دور جدید مذاکرات هســته ای با ســه کشور 
اروپایی در اســتانبول ترکیه در روز جمعه آینده 
خبــر دادند.به گزارش خبرگزاری مهر، شــبکه 
تلویزیونی الجزیــره به نقــل از تلویزیون ایران 
گزارش داد که تهران در پاسخ به درخواست اروپا، 
با برگــزاری دور جدیدی از مذاکرات با انگلیس، 
آلمان و فرانســه موافقت کرده است.»اسماعیل 
بقایی« ســخنگوی وزارت امور خارجه ایران این 
خبر را در گفتگو بــا خبرنگار خبرگزاری صدا و 
ســیما اعلام کرد و افزود: نشــانه ها حاکی از آن 
اســت که دور جدیدی از مذاکرات با سه کشور 
اروپایی جمعه آینده در استانبول برگزار خواهد 
شد.بقایی تأکید کرد که مذاکرات با اروپایی ها در 
سطح معاون وزیر امور خارجه و با حضور آقایان 
تخت روانچی و غریب آبادی در استانبول برگزار 
می شود و بر برنامه هسته ای متمرکز خواهد بود.

در دولت چهاردهم، تا کنون چهار دور مذاکره با 
سه کشور اروپایی عضو برجام )فرانسه، انگلیس 
و آلمان( به ترتیب در نیویورک، ژنو، اســتانبول 
و ژنو برگزار شــده است.مذاکرات ایران و اروپا به 
صورت »مجزا از مذاکرات غیرمستقیم با آمریکا« 

انجام می شوند.

وزیر کشور گفت: جمهوری اسلامی ایران مهاجرت ستیز نیست، اما هر کشور ضوابط و چارچوب های خود را دارد و ورود بی ضابطه مهاجران، 
مشکلاتی ایجاد می کند.به گزارش ایسنا، اسکندر مومنی وزیر کشور در نشست سراسری استانداران با رئیس جمهور با تشریح محور اصلی 
نشست اظهار داشت: این جلسه با حضور معاونین، مسئولین ستادی و استانداران سراسر کشور و با اولویت محله محوری برگزار شده و 
نخستین نشست حضوری پس از جنگ تحمیلی اخیر به  شمار می رود. موضوع محله محوری به عنوان راهبرد اصلی دولت در مدیریت پس 
از بحران، در صدر دستور کار قرار دارد.وی ادامکه داد: هدف از این جلسه، بررسی ظرفیت های مردمی در قالب محلات، مساجد، نهادهای 
محلی و تقویت مشارکت اجتماعی برای مواجهه با چالش های ملی است. تجربیات به دست آمده در جریان جنگ ۱۲  روزه نشان داد که 
بازگشت به ظرفیت های بومی و اجتماعی، کارآمدترین الگو برای عبور از بحران است.وزیر کشور در ادامه با اشاره به دو محور دیگر جلسه 
اظهار کرد: نخست، بررسی اقدامات میدانی استانداران در طول جنگ تحمیلی اخیر که تجارب مهمی برای دوران بازسازی و پساجنگ در 
اختیار کشور قرار داده است؛ و دوم، موضوع ساماندهی اتباع بیگانه، به ویژه در شرایط خاص ناشی از جنگ و فشارهای اقتصادی و امنیتی.

مومنی تاکید کرد: جمهوری اسلامی ایران مهاجرت ستیز نیست، اما هر کشور ضوابط و چارچوب های خود را دارد و ورود بی ضابطه مهاجران، 
مشکلاتی ایجاد می کند.

وزیر امور خارجه کشــورمان با بیان اینکه لازم است اروپایی ها از مواضع ایران مطلع شوند، 
گفت: زمان دیدار با اروپایی ها معلوم نیســت و در حال تنظیم است.به گزارش خبرگزاری 
مهر، ســید عباس عراقچی وزیر امور خارجه در حاشــیه جلســه امروز هیئت دولت اظهار 
کرد: رویکردهای ما در مذاکره با اروپایی ها قوی تر و محکم تر از گذشــته است. لازم است 
اروپایی ها از مواضع ایران مطلع شــوند. در دیدار با اروپایی ها دستمان پر است. زمان دیدار 
معلوم نیســت و دارد تنظیم می شود.وی افزود: ایران بعد از جنگ حتماً حقوق خود را قوی تر 

پیگیری خواهد کرد.

عراقچی: زمان دیدار با اروپایی ها در وزیر کشور: جمهوری اسلامی ایران مهاجرت ستیز نیست
حال تنظیم است

مذاکرات هسته ای ایران با تروئیکای اروپایی؛ جمعه در استانبول
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گزیده خبرگزیده خبر گلایه فعالان اقتصادی به وزیر صمت ، فرایندهای تجاری و ارزی تسهیل شوند

گلایه فعالان اقتصادی به وزیر صمت / فرایندهای تجاری و ارزی تسهیل شوند
در نشست مشترک رؤسای اتاق های بازرگانی سراسر کشور با وزیر صمت، فعالان بخش 
خصوصی ضمن هشدار نسبت به سیاست های ناکارآمد ارزی، تجاری و اجرایی، خواستار 
تحول فوری در حکمرانی اقتصادی وزارت صمت شــدند.به گزارش ایســنا،  صبح امروز 
)دوشنبه(، نشســت اعضای هیأت رئیسه و روســای اتاق های بازرگانی سراسر کشور و 
جمعی از فعالان برجسته اقتصادی  با سید محمد اتابک )وزیر صنعت، معدن و تجارت(، 
برگزار شد.هشدار رئیس اتاق شیراز نسبت به تملک واحدهای تولیدی توسط بانک ها و 
کندی تجارت کشوردر ابتدای این نشست محمدصادق حمیدیان- رئیس اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشــاورزی شیراز-، ضمن تاکید بر ضرورت اجرای دستورات راهبردی 
در حوزه تولید گفت: در راستای تحقق فرمایشات مقام معظم رهبری درباره حمایت از 
تولید، سرمایه گذاری های قابل توجهی توسط بخش خصوصی صورت گرفته، اما متاسفانه 
بخش زیادی از این ســرمایه ها توســط بانک ها تملک شده است. این اتفاق نه تنها مانع 
تولید شــده بلکه انگیزه فعالان اقتصادی را نیز کاهش داده اســت.وی ضمن اشــاره به 
واگذاری برخی واحدهای تولیدی تحت عنوان ''جانشینی'' در شهرک های صنعتی، این 
اقــدام را به نوعی دور زدن بخش خصوصی و نادیده گرفتن حقوق قانونی تولیدکنندگان 
توصیف کرد.رئیس اتاق شــیراز در بخش دیگری از ســخنان خود بــا انتقاد از کندی 
جریان تجارت کشــور گفت: پایین بودن سرعت گردش تجاری، به ویژه در واردات اقلام 
اساســی، ماشــین آلات، مواد اولیه و قطعات یدکی، یکی از گره های اصلی اقتصاد است. 
بروکراسی پیچیده و زمان بر بودن فرآیند ثبت سفارش، آسیب جدی به تولید وارد کرده 
اســت.حمیدیان خطاب به وزیر صمت خواستار صدور دستور برای تسهیل فرآیند ثبت 
ســفارش و حذف موانع غیرضرور شد تا گردش تجاری کشــور با روانی بیشتری انجام 
شــود.وی همچنین خواستار احیای شورای عالی صادرات به عنوان نهاد راهبری تجارت 
کشور شــده و خاطرنشــان کرد: در شــرایطی که مقررات متعدد، کند و دست وپاگیر 
هستند، احیای این شــورا می تواند نقش موثری در هماهنگی سیاست های تجاری ایفا 
کند. ضمن اینکه تعدد ســامانه های اجرایی و نظارتی، یکی از مهم ترین موانع در مسیر 
تجارت و تولید اســت؛ جنگ ۱۲ روزه اخیر به خوبی نشــان داد که گسترش بی ضابطه 
ســامانه ها چه آسیبی به زیرساخت های اطلاعاتی کشور وارد کرده است. تعدد سامانه ها 
نه تنها موجب موازی کاری و سردرگمی فعالان اقتصادی شده، بلکه هزینه های مضاعفی 
بر دوش تولیدکننده و تاجر گذاشــته اســت.وی با اشاره به ســامانه هایی چون سامانه 
جامع انبارها، گفت: امروز نه تنها از اشــباع سامانه ها گذشته ایم، بلکه این روند به مرحله 
ملال آوری رسیده است. بســیاری از این سامانه ها باید محدود شوند و تمرکز به سمت 
یکپارچه ســازی و کارآمدسازی زیرساخت های موجود برود.حمیدیان در پایان از فرصت 
حضور در این نشســت قدردانی و ابراز امیدواری کرد که وزارت صمت با رویکردی تازه، 

زمینه ســاز تحول در فضای کسب وکار کشور شــود. تعلیق گسترده کارت های بازرگانی 
صادرات را به مرز بحران می کشــاند/رفع ســقف واردات در مقابــل صادرات؛ راه نجات 
بسیاری از واحدهادر  نشست صبح امروز )دوشنبه( میان اعضای هیأت رئیسه اتاق های 
بازرگانی کشور و فعالان اقتصادی با وزیر صنعت، معدن و تجارت، محمد لاهوتی-رئیس 
کنفدراسیون صادرات ایران- ضمن اشــاره به بسته حمایتی اخیر وزارت صمت، گفت: 
پس از جلســه ای که با رئیس جمهور داشــتیم، بسته ای از سوی وزارت صمت ابلاغ شد 
که در آن به بازگشــت ارز و محدودیت های بانکی مرتبط با آن اشــاره شــده بود. اما با 
گذشــت نزدیک به یک ماه، هنوز هیچ دستور یا ابلاغیه جدیدی برای اجرای آن صادر 
نشده اســت.وی در بخش مهمی از سخنان خود با اشاره به افزایش ۶۰ تا ۷۰ درصدی 
آستانه برگشت ارز صادراتی تصریح کرد: این تصمیم یکی از چالش برانگیزترین مصوبات 
اخیر است که در صورت اجرا، از پس فردا شب شاهد تعلیق گسترده کارت های بازرگانی 
خواهیــم بود. این اتفاق می تواند فرآیند صادرات کشــور را با بحران جدی مواجه کند. 
اجرای شــتاب زده این تصمیم بدون فراهم کردن بسترهای لازم، نه تنها به بازگشت ارز 
کمــک نمی کند، بلکــه صادرکنندگان فعال و خوش ســابقه را از چرخه صادرات خارج 
خواهد کرد.رئیس کنفدراسیون صادرات ایران همچنین به مشکل بسته شدن کوتاژهای 
صادراتی ســال ۱۴۰۳ از تاریخ ۳۰ مهر اشــاره و خاطرنشان کرد: در حال حاضر برخی 
کوتاژها هنوز سررســید ۱۵ ماهه شان نرســیده، اما عملًا امکان استفاده ارزی از آن ها 
وجود ندارد. برخی دیگر نیز سررسیدشــان گذشــته و صادرکنندگان آن ها دیگر امکان 
رفع تعهد ارزی ندارند. بنابراین خواستار ورود قوه قضائیه برای کمک به حل این موضوع 
هســتیم. مکاتبه ای با رئیس بانک مرکزی نیز در این زمینه انجام شده و رونوشت آن به 
وزیر صمت نیز ارســال شده اســت. اما برای حل فوری این معضل، تصمیم گیری سریع 
بانک مرکزی و کارگروه مربوطه ضروری است. درخواست تعلیق چهارماهه آستانه جدید 
بازگشت ارز لاهوتی از وزیر صمت خواست تا نسبت به تعلیق چهارماهه افزایش آستانه 
برگشــت ارز صادراتی اقدام کند تا در این بازه زمانی امکان بازنگری و بررسی عملیاتی 
شدن این سیاست وجود داشته باشد.وی تاکید کرد که اجرای ناگهانی این دستورالعمل، 
باعث توقف فعالیت بســیاری از صادرکنندگان خواهد شد.در پایان، رئیس کنفدراسیون 
صــادرات ایران به موضوع قدیمی و پرچالش واردات در مقابل صادرات پرداخت و اظهار 
کرد: این موضوع مدت هاست در حال پیگیری است و اکنون به مراحل نهایی رسیده ایم. 
درخواست ما این است که با دستور وزیر، این مسیر قانونی هرچه سریع تر اجرایی شده 
و ســقف واردات در مقابل صادرات برداشته شــود. این اقدام می تواند به رفع مشکلات 
بســیاری از واحدهای تولیدی و تجاری در شرایط ســخت ارزی کمک کند. معماری: 
وزارت صمت نیازمند حکمرانی نوین در اقتصاد امروز است در ادامه این نشست، فرج الله 
معماری- رئیس کمیســیون اقتصاد کلان اتاق بازرگانی ایران و رئیس اتاق ســمنان- با 
بیان اینکه دولت فعلی در یکی از دشــوارترین مقاطع پــس از انقلاب فعالیت می کند، 

خواستار تحول در نگاه حاکم بر سیاست گذاری های وزارت صمت شد.وی ضمن قدردانی 
از پذیرش مســئولیت توســط وزیر  صمــت اظهار کرد: هیچ دولتــی از ابتدای انقلاب 
تاکنون با چنین حجم از محدودیت ها مواجه نبوده است. از اینکه شما این مسئولیت را 
پذیرفتید قدردان هســتیم و باور داریم باید با تمام توان در کنار شما بایستیم. اما ورود 
شما به وزارتخانه، ســطح انتظارات بخش خصوصی را نیز بالا برده است.وی با انتقاد از 
رویکردهای سنتی در ســاختار وزارت صمت تصریح کرد: وزارت صمت دیگر نمی تواند 
بــا نگاه محدود به صدور مجوزها به ایفای نقش بپردازد. ما به حکمرانی اقتصادی مدرن 
نیاز داریم. شــرایط امروز کشور با دهه های گذشته تفاوت اساسی دارد و انتظار می رود 
وزارت صمت در چنین فضایی نقش راهبردی تری ایفا کند. در حال حاضر سیاست های 
صنفی، مالیاتی و ارزی فاقد هماهنگی با یکدیگر هســتند. وزارت صمت باید در میدان 
عمل حضوری پویاتر داشته باشد و تعامل مؤثرتری با سایر نهادها، به ویژه بانک مرکزی، 

برقرار کند.انتقاد از نگاه حداقلی به تولید و غفلت از ظرفیت استان ها
رئیس اتاق بازرگانی ســمنان ضمن تاکید بر اینکه نباید تولید را صرفاً در حد بقا دید، 
گفت: ما انتظار داریم تولید در کشور با هدف گذاری تراز جهانی تعریف شود، نه در سطح 
حداقلی برای بقا. ظرفیت های بســیاری در استان ها وجود دارد که می تواند در خدمت 
وزارت صمت قرار گیرد، به شــرط آنکه رویکردها تغییر کند.معماری در ادامه ســخنان 
خود همچنین خواستار احیای نقش آفرینی جدی تر سازمان توسعه تجارت شد و اظهار 
کرد: امروز نیاز به یک استراتژی ملی برای تجارت کشور به شدت احساس می شود.انتظار 
می رود  ســازمان توسعه تجارت، ماموریت تعیین هدف صادراتی و خلق الگوهای واقعی 
توســعه صادرات را در دســتور کار قرار دهد و از ظرفیت اتاق های مشــترک به درستی 
استفاده کند.گلایه از فاصله میان وزارت صمت و اتاق بازرگانی رئیس کمیسیون اقتصاد 
کلان اتاق بازرگانی ایران در پایان  نســبت به ایجاد فاصلــه میان وزارت صمت و اتاق 
بازرگانی هشــدار داد و تصریح کرد: در شــرایطی که کشور با بحران های متعدد مواجه 
اســت، هم افزایی ضروری ترین نیاز امروز ماست. اما احساس فاصله میان وزارت صمت و 
اتاق ها در حال تقویت اســت. امیدوارم این احساس، خطا باشد، اما باید هرچه سریع تر 
اصلاح شــود. بنابراین خواستار تعریف رابطه ای ســاختاریافته، شفاف و مشورتی میان 
وزارت صمت و اتاق بازرگانی هســتیم؛ برای موفقیت در ماموریت های خطیر وزارتخانه، 
باید از ظرفیت اســتان ها، مجلس و تشــکل های بخش خصوصــی حداکثر بهره برداری 
صورت گیرد. بخشــنامه روی کاغذ مانده!در ادامه نشست مشترک وزیر صنعت، معدن 
و تجارت با رؤســای اتاق های بازرگانی کشور، پرهام رضایی-رئیس اتاق بازرگانی البرز-، 
با بیان اینکه اســتان البرز در جوار پایتخــت با ۴۰۰۰ واحد تولیدی فعال در حوزه های 
دارویی، غذایی، آرایشی و بهداشتی نقش مهمی در اقتصاد ملی ایفا می کند، گفت: بیش 
از ۸۰ درصد صادرات محصولات کشاورزی به حوزه خلیج فارس از البرز انجام می شود. 

اما امروز مشکلات متعدد، فعالیت این واحدها را با اخلال مواجه کرده است.
رئیس اتاق بازرگانی البرز، عدم اجرای بخشنامه ای  را یکی از مهم ترین مشکلات فعلی 
عنوان کرد و افزود: با زحمت فراوان این بخشنامه تهیه شد، اما متأسفانه در سطح اجرا 
کاملًا بلاتکلیف مانده است؛ برخی سازمان ها حتی مدعی اند که هنوز ابلاغیه اجرایی آن 
به دستشــان نرسیده. این در حالی اســت که اجرای این بخشنامه حداقل باید تا پایان 

سال ادامه یابد، چراکه تبعات جنگ ۱۲ روزه اخیر تا ماه ها باقی خواهد ماند.
هشــدار درباره رسوب گســترده کالا در بندرعباس وی ضمن اشاره به وضعیت بحرانی 
کالاهای رسوب شــده در بندرعباس گفت: کالاهای بســیاری در ایــن بندر بلاتکلیف 
مانده انــد و اگر اتفاق دیگری رخ دهد، جبران آن ممکــن نخواهد بود. باید فوراً با یک 
بخشــنامه واحد، تکلیف همه کالاهایی که اکنون در بندر هستند ' چه به درستی وارد 
شده باشــند، چه اشتباه ' مشخص و ترخیص آنها آغاز شــود. جلسات متعدد صورت 
گرفته، اما هنوز فرآیند اصلاح ثبت ســفارش برای کالاهایی که قبل از بخشــنامه ۵۴ 
انجام شــده اند، عملیاتی نشده اســت. این بلاتکلیفی به ویژه در حوزه کالاهای با تعرفه 
بالا، مشکل ساز شده اســت.رضایی با انتقاد از سیاست های محدودکننده بانک مرکزی، 
خواســتار صدور مجوزهای وارداتی متناســب با واقعیت های تحریم شــد و خاطرنشان 
کرد: ما ۴۰ ســال است که در تحریم هســتیم، اما شرایط پس از جنگ اخیر و احتمال 
فعال شدن مکانیسم ماشه، تفاوت اساسی دارد. با وجود این، هنوز برخی مقررات به روز 
نشده اند. امروز تولید، بدون واردات ممکن نیست. بسیاری از تولیدکنندگان و بازرگانان 
ما اعتبارهای خارجی دارند. شــرکت های خارجی حاضرند کالا را با شــرایط سه ماهه، 
شــش ماهه یا نه ماهه تأمین کنند، اما مجوز  داده نمی شــود . در حالی که ما در تحریم 

هستیم و باید راهکارهای انعطاف پذیر برای تامین مواد اولیه و تجهیزات اتخاذ شود.
رئیس اتاق البرز در پایان با بیان اینکه نمی توان بدون واردات، تولید باکیفیت و صادرات 
ارزآور داشــت، تصریح کرد: امروز تولید، واردات و صادرات سه ضلع اصلی اقتصاد ملی 
هســتند. از وزارت صمت و بانک مرکزی انتظار داریم تصمیماتی متناسب با واقعیت ها 

و شرایط سخت اقتصادی اتخاذ کنند تا چرخ تولید و تجارت کشور از حرکت نایستد.
در ادامــه این نشســت، تعدادی دیگــر از فعالان بخش خصوصی و روســای اتاق های 

استان های کشور، به بیان نقطه نظرات خود پرداختند.

بورس صعودی ماند

بازار سرمایه امروز هفتمین رشد متوالی خود را تجربه کرد؛ به طوری که شاخص کل با افزایش 
بیش از ۲۲ هزار واحد به رقم دو میلیون و ۸۲۴ هزار واحد رســید. به گزارش ایســنا، شــاخص 
کل بــورس اوراق بهــادار تهران که پس از دو هفته کاهش، از ابتدای هفته قبل روند صعودی به 
خــود امروز نیز ۲۲ هزار و ۸۰۲ واحد رشــد کرد و به رقــم دو میلیون و ۸۲۴ هزار و ۳۱۷ واحد 
رســید.در دومین روز هفته شاخص هم وزن نیز ۱۹۹۶ واحد افزایش داشت و در عدد ۸۴۴ هزار 
و ۷۰۱ واحد ایســتاد.امروز تعداد ســهام مثبت بورس ۱۴۷ عدد و ســهام منفی ۱۳۲ عدد بود. 
تعداد خریداران به بیش از ۳۵ هزار نفر رســید. به طور کلی بازار ۰.۸۱ درصد افزایش داشــت.

همچنین امروز ۳۰۲ هزار فقره معامله به ارزش حدود ۹۱۹۸ میلیارد تومان در بازار سهام انجام 
شد.بورس صعودی ماندنقشه بورس ـ یکشنبه ۲۹ تیر ۱۴۰۴فملی، فارس و نوری بیشترین تاثیر 
مثبت را بر شــاخص بورس داشتند. از نمادهای پرتراکنش نیز می توان به وبملت، خساپا و فولاد 
اشــاره کرد.شاخص فرابورس ایران هم امروز افزایش ۶۸ واحد را تجربه کرد و به ۲۵ هزار و ۱۷۴ 
واحد رسید. تعداد معاملات امروز فرابورس ۱۵۷ هزار فقره و ارزش آن ۷۵۶۴ میلیارد تومان بود.

آریان، ومپنا و زاگرس بیشترین تاثیر مثبت را بر شاخص فرابورس داشتند. رپویا، مهر و فزر نیز 
از نمادهای پرتراکنش فرابورس بودند.تالار شیشه ای از روز سه شنبه )۱۹ فروردین( پس از اعلام 
خبر گفت وگوی غیرمســتقیم ایران با ایالات متحده که روز ۲۳ فروردین در عمان آغاز شد روند 
صعودی به خود گرفت.پیش از آن بازار سهام در ایران از روز دوم آبان ۱۴۰۳ صعودی شده بود و 
در ادامه، رکوردهای جدیدی را به ثبت رساند. اما از ۲۲ دی ماه به بعد دچار نوسان کاهشی شد. 
روز ۲۳ دی ماه کانال ۲.۹ میلیون را از دست داد. در هفته های پایانی سال گذشته این بازار بین 
کانال ۲.۷ تا ۲.۸ میلیون واحد در نوسان بود و چهار مرتبه کانال ۲.۸ میلیون را از دست داد. ۲۱ 
اســفند نیز به پایین کانال ۲.۷ میلیون سقوط کرد که ۲۵ اسفند مجددا آن را تصاحب کرد. ۱۹ 
فروردین ۱۴۰۴ به کانال ۲.۸ میلیون صعود کرد. ۲۴ فروردین پس از حدود ۹۰ روز مجددا از مرز 
۲.۹ میلیون واحد گذشت.روز ۳۰ فروردین ۱۴۰۴ برای اولین بار وارد کانال سه میلیون واحد شد، 
یکم اردیبهشت به ۳.۱ میلیون واحد رسید، ۲۳ اردیبهشت کانال ۳.۲ میلیون واحد را فتح کرد اما 
۳۰ اردیبهشت آن را از دست داد. روز ۱۷ خرداد نیز کانال ۳.۱  میلیون را از دست داد. همچنین 
روز ۱۹ خردادماه به پایین کانال سه میلیون واحد سقوط کرد. روز ۸ تیر نیز به کانال ۲.۸ میلیون 
واحد افتاد، ۹ تیر به کانال ۲.۷ میلیون عقب گرد کرد، ۱۱ تیر وارد کانال ۲.۶ میلیون واحد شد. ۱۶ 
تیرماه کانال ۲.۷ میلیون را پس گرفت، ۱۷ تیر مجددا آن را از دست داد و ۲۲ تیر برای چندمین 
بار وارد کانال ۲.۷ میلیون شــد، ۲۸ تیر نیز کانال ۲.۸ میلیون را فتح کرد.تا قبل از حمله رژیم 
صهیونیستی به ایران در روز ۲۳ خرداد ۱۴۰۴ متغیرهای سیاسی اثر مثبتی بر بازار سهام و رشد 
شــاخص کل داشت. امیدواری به رفع تنش های سیاسی که با آغاز مذاکرات غیرمستقیم ایران و 
آمریکا در مسقط پایتخت عمان ایجاد شد و هم چنین احتمال تصویب لوایح پالرمو و سی اف تی 
می توانســت اثر مثبتی بر بازار ســهام داشته باشــد؛ چراکه به گفته کارشناسان، حل مناقشات 
بین المللی از یک ســو با کاهش ریسک های سیستماتیک و ایجاد شفافیت، فضای امن تری برای 
فعالیت های اقتصادی منجر می شود و از سوی دیگر، مسیر تعاملات ایران با نظام مالی جهانی را 
هموار می سازد. عمده کارشناسان معتقدند، بازار سرمایه به لحاظ بنیادی شرایط مطلوبی دارد، اما 
متغیرهای سیاسی، کمبود نقدینگی، عدم اعتماد سهامداران و فعالیت نوسان گیری تاکنون باعث 
شده تا بازار نتواند آن طور که باید و شاید رشد کند. با این حال، بورس تا قبل از ریزش های اخیر 

رکوردشکنی کرده و تا کانال ۳.۲ میلیون واحد رشد کرده بود.

سازمان حفظ نباتات کشور هشدار داد

افزایش ریسک طغیان آفات هم زمان با 
موج جدید گرما

ســازمان حفظ نباتات کشور با صدور اطلاعیه ای نسبت به افزایش ریسک طغیان آفات هم زمان 
با موج جدید گرما در کشــور هشدار داد و از کشاورزان، باغداران و بهره برداران خواست با پایش 
مستمر و اجرای به موقع اقدامات کنترلی، از خسارات احتمالی جلوگیری کنند.به گزارش ایسنا، 
متن این اطلاعیه به شرح زیر است:»با توجه به افزایش محسوس دما و وقوع موج جدید گرما در 
مناطق مختلف کشور، احتمال کاهش طول دوره زندگی آفات و افزایش تعداد نسل آن ها )به ویژه 
در آفات چند نسلی( وجود دارد. این موضوع موجب بالا رفتن ریسک رشد تصاعدی جمعیت آفات 
شــده و در صورت عدم توجه و اقدام به موقع، کنترل آفات بسیار دشوار خواهد شد.لذا ضروری 
است کشاورزان و بهره برداران محترم با پایش مستمر مزارع و باغات، به ویژه در نسل های اول آفات، 
نسبت به اجرای اقدامات کنترل و مبارزه در زمان مناسب و بر اساس اطلاعیه های پیش آگاهی و 
توصیه های فنی ابلاغی توسط سازمان حفظ نباتات استان ها و مناطق مختلف کشور، اقدامات لازم 
را به عمل آورند.یادآور می شود هرگونه غفلت در پایش و کنترل به موقع آفات منجر به افزایش 

شدید جمعیت آن ها شده و اثربخشی روش های مبارزه را به شدت کاهش می دهد.«

تسهیلات مالیاتی ویژه برای 
حضور دانش بنیان ها در نمایشگاه 

ایران ساخت
رئیس مرکز راهبری ســتادهای توســعه 
اقتصــاد دانش بنیان از حمایــت مالیاتی 
از شــرکت های دانش بنیان در نمایشگاه 
ایران ســاخت خبر داد.به گزارش ایســنا، 
عبدالحســن بهرامــی با اشــاره به اینکه 
مؤسسات تولیدی و خدماتی دارای پروانه 
بهره بــرداری می تواننــد از مزایای اعتبار 
مالیاتــی تحقیق و توســعه بــرای خرید 
تجهیزات تســت و آزمون مــورد نیاز در 
حوزه تحقیق و توســعه و کنترل کیفیت 
بهره مند شــوند، اظهار کرد: شرکت های 
مشمول استفاده از مزایای قانون اعتبار مالیاتی که تجهیزات تست و آزمون پیشرفته مورد 
نیاز را به صورت سفارش ساخت بار اول و در قالب پروژه مورد تایید کارگروه اعتبار مالیاتی 
معاونت با یکی از شــرکت های حاضر در نمایشگاه ایران ساخت تعریف می کنند، تا سقف 
۱۰۰ درصد هزینه های قراردادهای خود را به عنوان اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه دریافت 
خواهند کرد. این اعتبار مالیاتی بر اساس بند )ب( ماده )۱۱( قانون جهش تولید دانش بنیان 
محاسبه می شود.به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، وی افزود: همچنین، هزینه های 
خرید تجهیزات تست و آزمون پیشرفته از نمایشگاه ایران ساخت که در پروژه های تحقیق 
و توسعه مورد تأیید معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری استفاده 
می شوند، به میزان استهلاک سالیانه دستگاه خریداری شده، مشمول اعتبار مالیاتی تحقیق 
و توســعه خواهد بود. این طرح با هدف حمایت از تولید داخلی و تشــویق شــرکت های 

دانش بنیان به سرمایه گذاری در تحقیق و توسعه، در نمایشگاه ایران ساخت اجرا می شود.

راه اندازی میز خدمت مشاوره های تخصصی برای استارت آپ ها و 
دانش بنیان ها در شرایط پس از بحران

رئیس مرکز نوآوری و تحول دیجیتال اتاق بازرگانی 
تهــران، اعلام کــرد که این مرکز بــا هدف بهبود 
شــرایط بنگاه های دانش بنیان و استارت آپ ها پس 
از بحــران جنگ ۱۲ روزه اقدام بــه راه اندازی میز 
خدمت مشاوره های تخصصی کرده است و فعالان 
اکوسیســتم دانش بنیان می تواننــد از این خدمت 
اســتفاده کنند و از تجربه متخصصان و ارتباطات 
مؤثر مرکز با نهادهــای مالی و نوآوری بهره ببرند.

به گزارش ایســنا، در پی بحران اخیر، بســیاری از 
کســب وکارها با چالش های جدی مواجه شده اند و 
نیاز به دریافت مشــاوره های تخصصی برای توسعه 
و بهبــود فعالیت هــای خود دارنــد. مرکز نوآوری 
و تحــول دیجیتال اتاق بازرگانــی تهران، با هدف 

حمایت همه جانبه از شرکت های خصوصی و استارت آپ ها در راستای رفع موانع توسعه آنها در 
اکوسیســتم نوآوری کشور، اقدام به ارائه مشاوره های تخصصی رایگان در قالب »میز خدمت« 
کرده است.سحر بنکدار، رئیس مرکز نوآوری و تحول دیجیتال اتاق بازرگانی تهران اظهار کرد 
که این خدمت با تکیه بر تجربه متخصصان و ارتباطات مؤثر با نهادهای مالی و نوآوری، فرصتی 
ارزشمند برای دریافت راهکارهای عملیاتی و تصمیم گیری هوشمندانه در دوران بحران فراهم 
می کند.محورهای اصلی خدمات مشاوره رایگان )میز خدمت( شامل این موارد می شود:آشنایی 
با مزایا و شرایط دانش بنیاندر این خدمت، شرکت هایی که دارای ظرفیت و پتانسیل لازم برای 
کسب عنوان دانش بنیان هستند، مورد بررسی و ارزیابی قرار می گیرند. فرآیند مشاوره شامل 
تحلیل شــاخص های مرتبط با دانش بنیانی، ارزیابی قابلیت هــا و ارائه راهکارهای لازم جهت 
دریافت گرید دانش بنیانی است. در صورت احراز شرایط، اقدامات اجرایی لازم جهت اخذ این 
رتبه بندی انجام خواهد شد.اخذ اعتبار مالیاتی )ماده ۱۱ قانون جهش تولید دانش بنیان(همراهی 

در فرآیند اخــذ مجوزهای دانش بنیــان و بهره مندی 
از تســهیلات بانکی کم بهره.بهره گیری از مشوق های 
مالیاتی دولت برای شــرکت های فنــاور و دانش بنیان 
)ماننــد بهره گیری از اعتبار مالیاتی قانون جهش تولید 
دانش بنیــان( و همچنیــن ارائه راهکارهــای کاهش 
 )R&D( مالیات از طریق هزینه های تحقیق و توســعه
و آمــوزش نیــروی انســانی.ارزش گذاری دارایی های 
نامشهودشناسایی و سنجش ارزش دارایی های مشهود 
و نامشــهود مانند مالکیت فکری )ثبت اختراع، علائم 
تجاری، نرم افزارها(، برند، دانش فنی و جایگاه بازار.ارائه 
گزارش هــای معتبر برای اســتفاده در ورود به بورس و 
فرابورس، جذب ســرمایه، مشارکت های تجاری یا حل 
اختلافات حقوقی.جذب سرمایه و سرمایه گذاری مشاوره 
در تدوین طرح های تجاری )Business Plan( برای جلب نظر ســرمایه گذاران.راهنمایی 
برای اســتفاده از شیوه های نوین تأمین مالی مانند توکنیزه شــدن دارایی ها، تامین سرمایه 
جمعی یا انتشــار صکوک.ارتباط مستقیم با شبکه سرمایه گذاران داخلی و بین المللی مرتبط 
با اتاق بازرگانی.عارضه یابی ســازمانی به نقل از روابط عمومی اتاق بازرگانی تهران، عارضه یابی 
سازمانی فرآیندی تخصصی برای شناسایی، تحلیل و رفع مشکلات و نقاط ضعف سازمان است 
که می تواند تأثیر منفی بر عملکرد و بهره وری آن داشته باشد. این فرآیند با هدف بهینه سازی 
ساختار، افزایش کارایی و انطباق با فعالیت های سازمانی انجام می شود.در این مسیر، تیم های 
متخصص و اســتراتژیک با بررسی دقیق شاخص های عملکردی، موانع اجرایی و نقاط ضعف 
سیســتمی، مشکلات موجود را شناســایی کرده و راهکارهای عملی و قابل اجرا برای بهبود 
وضعیت ســازمان ارائه می دهند. نتیجه  این تحلیل ها، طراحی تغییرات ساختاری و عملیاتی 

است که موجب تقویت پایداری و رشد سازمان می شود.

طبق تصمیمی که روز دوشــنبه در روزنامه رســمی ترکیه منتشر شــد، قرارداد ۱۹۷۵ خط لوله نفتی ترکیه با عراق در ژوئیه سال ۲۰۲۶ منقضی 
می شود.به گزارش ایسنا، طبق تصمیم ریاست جمهوری ترکیه، قرارداد خط لوله نفتی ترکیه و عراق که در سال ۱۹۷۳ توسط دولت ترکیه توافق و در 
سال ۱۹۷۵ به اجرا درآمد و تمام پروتکل ها یا تفاهم نامه های متعاقب، از ۲۷ ژوئیه سال ۲۰۲۶ متوقف خواهد شد.هیچ دلیلی برای این تصمیم ارائه 
نشده است. این تصمیم در حالی اعلام شده که این دو کشور همسایه سرگرم مذاکره برای از سرگیری جریان نفت از خط لوله ای بودند که به بندر 
جیحان ترکیه منتهی می شود. این فعالیت ها در مارس سال ۲۰۲۳ پس از آنکه اتاق بازرگانی بین المللی )ICC( به آنکارا دستور داد ۱.۵ میلیارد دلار خسارت به دلیل صادرات غیرمجاز 
بین سال های ۲۰۱۴ تا ۲۰۱۸ به دولت مرکزی عراق بپردازد، توسط ترکیه متوقف شد.بر اساس گزارش رویترز، ترکیه اعلام کرده بود که آماده از سرگیری فعالیت ها است، اما مذاکرات 
برای انجام این کار در مارس، بر سر پرداخت ها و قراردادها به بن بست خورد.یک مقام ارشد ترکیه روز دوشنبه به رویترز گفت که استفاده ناکافی از خط لوله نفت بین عراق و ترکیه مایه 
تاسف است و آنکارا خواهان یک »مرحله جدید و پویا« در این موضوع است که به نفع هر دو طرف و منطقه باشد. این مقام اظهار کرد: این خط لوله پتانسیل تبدیل شدن به یک خط 
لوله بسیار فعال و استراتژیک برای منطقه را دارد و افزود: ترکیه سرمایه گذاری زیادی در نگهداری آن انجام داده است و در عین حال، بارها بر اهمیت آن برای پروژه های منطقه ای مانند 

»جاده توسعه« که یک مسیر تجاری برنامه ریزی شده میان ترکیه و عراق است، تاکید کرد.

وابستگی دنیای امروز به انرژی برق باعث شده تا قطعی برق به یکی از چالش های بزرگ و پرهزینه برای صنایع و کسب و کارها تبدیل شود. 
از نگاه کارشناسان قطعی برق روی فعالیت کارخانه ها، شهرک های صنعتی اثر گذاشته و موجب بلاتکلیفی و سردرگمی کارگران و لطمه به 
معیشت و دستمزد آنها می شود؛ از این رو چنانچه ناگزیر به قطعی برق هستیم، باید با برنامه ریزی مناسب و به صورت متوازن باشد تا کمترین 
آسیب به بنگاه ها و صنایع و کارگران وارد شود.به گزارش ایسنا، در حال حاضر کمبود برق در کشور به مرحله  هشدار رسیده و نه تنها منازل 
و خانه های مسکونی با قطعی برق در هفته مواجهند بلکه بسیاری از کارخانه ها، کارگاه ها و شهرک های صنعتی نیز از این امر بی تاثیر نمانده 

و کمبود شدید انرژی باعث شده تا برخی خطوط تولید متوقف و تعطیل شوند و بعضا تا اطلاع ثانوی نیز امکان استفاده از برق را نداشته باشند.در روزهای اخیر گزارش هایی مبنی بر تعطیلی 
برخی کارخانه ها در شهرک های صنعتی منتشر شده که صاحبان آنها به دلیل شرایط نامساعد و توقف خطوط تولید و نگرانی از آینده تحت تاثیر قطعی مکرر برق از تمدید قرارداد نیروهای کار 
خودداری و دست به تعدیل و اخراج کارگران زده اند بی تردید تعطیلی کارگاه ها و بنگاه ها به دلیل قطعی برق می تواند پیامدها و عواقب اقتصادی و اجتماعی گسترده ای داشته باشد و به کاهش 
تولید، افزایش هزینه ها، از دست دادن بازارها، کاهش اشتغال و ناامنی شغلی منجر شود. از آن گذشته قطعی مکرر برق بر اشتغال کارگران و نیروهای کار نیز اثرگذار است و موجب بلاتکلیفی و 

سرگردانی کارگران و بیکاری و خانه نشینی و دادن مرخصی های اجباری به آنها می شود و خسارت جبران ناپذیری به کارفرمایان و تولیدکنندگان وارد می کند.

لطمه به معیشت و دستمزد کارگران با قطع برق،لزوم برنامه ریزی ترکیه به توافق خط لوله نفتی با عراق پایان می دهد
مناسب برای کمترین آسیب به صنایع
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محققــان سوییســی نوع جدیدی از شــکلات ابداع کرده 
انــد که از بخش ژلــه ای میوه کاکائو تهیه می شــود.به 
گــزارش خبرگزاری مهر به نقــل از نیواطلس، در ترکیب 
جدید از بخش بیشــتری از میوه کاکائو استفاده می شود 
و در نتیجه ســالم تر و حافظ محیط زیســت تر است.به 
طــور معمول شــکلات از دانه های کاکائــو در ترکیب با 
مقــدار کمی از خمیری که آنها را در قلب میوه نگهداری 
مــی کند، تهیه می شــود. در مرحله بعد تــوده کاکائو با 
شــکر، شیر و مواد دیگر تجمیع می شــود. البته استفاده 
از مقدار انبوهی شــکر به معنای آن اســت که شــکلات 
دیگر یک میوه تازه نیســت و چالش های محیط زیســتی 
و اقتصــادی بــه معنای آن اســت که احتمــالا جهان با 
کمبود شــکلات روبرو خواهد شد.اما دســتور تهیه جدید 
ETH Zurich ارائه  شــکلات که توســط محققان موسسه 
شــده احتمالا این مشــکلات را برطرف می کنــد. کلید 
اصلی روش نوین اســتفاده از مواد بیشتر از غلاف کاکائو 
اســت که در حال حاضر از آن جدا می شــود و شــامل 
مقــدار بیشــتری خمیــر و همچنین لایه داخلی پوســته 
اســت. این مــواد با یکدیگــر ترکیب می شــوند تا ماده 
ای به نــام »کاکائو ژله ای« را بســازند که به اندازه ای 
تواند جایگزین شــکر در دستور  شــیرین اســت که می 
تهیه بیشــتر شــکلات ها شــود.یافتن ترکیــب دقیق به 
آزمــون و خطای زیادی نیاز اســت. مقدار زیــاد کاکائو 
ژله ای سبب می شــد شکلات بهم فشرده شود اما مقدار 
انــدک آن نیز به اندازه کافی شــیرین نبــود. محققان به 
تدریــج روی ترکیبی تمرکــز کردند که حاوی 20 درصد 
کاکائو ژله ای بود که میزان شــیرینی آن مشابه شکلات 
فیبر  20 درصد  تلخ فعلی است.شــکلات حاصل همچنین 
30 درصد چربی اشباع شــده کمتر از شکلات  بیشــتر و 
تلخ اروپایی دارد. چنین دســتور تهیه ای احتمالا ســبب 
می شــود خوردن شــکلات عذاب وجدان کمتری همراه 
داشــته باشد و از ســوی دیگر کشــاورزان کاکائو نیز به 
یابند.البته قبل  از محصولشــان دســت  درآمد بیشــتری 
از آنکــه این شــکلات وارد بازار شــود، بایــد تغییراتی 
درزیرســاخت تهیه ایــن خوراکی انجام شــود. به عنوان 
مثال کشــاورزان کاکائو نیــز باید مواد را خشــک کنند 
تــا ژله را بســازند و تولیــد کنندگان محصــول نیز باید 

بتوانند آن را در فراینــد کاری خود بگنجانند.

شکلات  جدید  نوع 
شد اختراع 

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

شناخت و معرفت کلید قفل ها!

اولین تجربه رانندگی با جیپ رانگلر ۲۰۲۴ ؛ یک جراحی ضروری!

زمانی که بحث آفرود به میان بیاید یکی از بهترین گزینه ها جیپ رانگلر به ویژه مدل 202۴ آن خواهد بود. اخیرا ما فرصت تست و بررسی این نسخه تازه نفس از 
رانگلر را داشته ایم. همراه ما باشید. ما همیشه طرفدار جیپ رانگلر بوده ایم هرچند نسل کنونی آن کمی قدیمی شده است. چهارمین نسل آفرودر مشهور جیپ سال 
20۱۸ معرفی شــده و با معرفی فورد برانکو جدید فشــار بیشتری روی شانه های خود حس می کند. جیپ در پاسخ به رقیب هم وطن خود نسخه فیس لیفت شده 
رانگلر 202۴ را با تمرکز روی ویژگی های مدرن معرفی کرده است. این خودرو هم اکنون تکنولوژی، ایمنی و راحتی کابین بیشتری را ارائه می کند. خبری از معرفی 
پیشرانه جدید برای رانگلر 202۴ نیست. مدل پایه به نیروگاه آهنین ۶ سیلندر 3.۶ لیتری مجهز بوده هرچند امکان انتخاب پیشرانه 2 لیتری توربو نیز وجود دارد. 
در مدل روبیکان 3۹2 شاهد نصب پیشرانه ۸ سیلندر ۶.۴ لیتری هستیم و مدل پلاگین هیبریدی ۴xe نیز با پیشرانه 2 لیتری و دو واحد برقی و باتری کوچک عرضه 
می شود. خریدارانی که خواهان گیربکس ۶ سرعته دستی هستند باید پیشرانه 3.۶ لیتری را انتخاب کنند هرچند گیربکس ۸ سرعته اتوماتیک نیز در دسترس است. 

تمامی پیشرانه های دیگر رانگلر فقط با گیربکس اتوماتیک عرضه می شوند.

گواردیولا: کمپانی روزی سرمربی سیتی خواهد شد
سرمربی منچسترسیتی با ستایش از گزینه بلژیکی بایرن، او را مربی شایسته ای برای نیمکت تیم مونیخی دانست.به گزارش ایسنا، به نظر می رسد 
باشگاه بایرن مونیخ سرانجام جانشین توماس توخل را انتخاب کرده اما سرمربی جدید بایرن کسی است که کمتر کسی او را پیش بینی می کرد.

به نوشته روزنامه بیلد و چند روزنامه معتبر دیگر، بایرن  مونیخ با وینسنت )ونسان( کمپانی به توافق نهایی رسیده و اکنون تنها موافقت باشگاه 
برنلی باقی مانده است. به نوشته اسپورت، پپ گواردیولا هم به نوعی توافق بایرن با کمپانی را تایید کرد و به ستایش از این مربی جوان پرداخت.

گواردیولا گفت: خوشــحالم که بایرن مونیخ کمپانی را می خواهد؛ چرا که او مربی بزرگی اســت. می دانم که برخی به خاطر ســقوط برنلی به 
انتقاد از کمپانی می پردازند اما این برای من مهم نیست. کمپانی مربی با معیارهای بسیار بالاست و قطعا می تواند روزهای خوبی را تجربه کند.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب  قدرت بی قدرتان
در تاریخ ادبیات، کمتر نویســنده ای بــه بداقبالی جان فانته 
می توان یافت. او اگرچه توانســت با نــگارش فیلم نامه برای 
هالیوود به فقر وحشتناکش پایان دهد اما از گزند تبعیض های 
نــژادی و بی توجهی به داســتان هایش در امــان نماند. اما او 
نویسنده بزرگی بود و کتاب از غبار بپرس نیز امروزه مورد توجه 
عموم مردم اســت. در این کتاب و سایر نوشته های جان فانته 
مولفه هایی مانند فقر، مذهب، خانواده و شخصیت پردازی های 
ســریع وجود دارد. اشاره به این نکته ناگفته پیداست اما لحن 
و نثر فانته بسیار شبیه به چارلز بوکوفسکی است. بنابراین اگر 
به کتاب های این نویســنده و طبیعتاً اگر به کتاب های لویی 
فردینان سلین علاقه دارید، خواندن رمان های جان فانته نیز 
به شــدت پیشنهاد می شود. سبک این ســه نویسنده بسیار 
شــبیه به هم اســت. نیمه ابتدایی کتاب از غبار بپرس قرابت 
مفهومی بسیار زیادی با کتاب گرسنگیِ کنوت هامسون دارد 
و همچنین دیدگاه اگزیستانسیالیستیِ موجود در آن به مانند هم نسلانِ فانته، یعنی سارتر و کامو بی شباهت نیست. در 
کتاب از غبار بپرس ما با یک جوان که در هویت خود دچار مشکل شده است روبه رو هستیم. آرتورو باندینی اهل کلرادو 
است و با این امید که تبدیل به یک نویسنده معروف و معتبر شود به لس آنجلس مهاجرت کرده است. در ادامه داستان، 
شخصیت اصلی کتاب از غبار بپرس با یک پیش خدمت کافه آشنا می شود، زنی مکزیکی آمریکایی که او هم مانند جوانِ 
نویسنده سعی در کشف هویت خود در آن کشور است. به مرور زمان جوان ما عاشق پیش خدمت می شود، در حضورش 
کتمان می کند و در نبودش عطرش را می بوید و آثار حضورش را می بوســد و در آغوش می کشــد. اما داستان به همین 
راحتی و ســادگی به پیش نمی رود و اتفاقاتی که در عشق به زن و عشق به نویسندگی وجود دارد، داستان کتاب از غبار 

بپرس را شکل می دهد.

بیلی وایلدر
فهرست کارگردانان بزرگ تاریخ سینما در هر زبان و 
دیدگاهی آلفرد هیچکاک را در خود جای داده است. 
هیچکاک را می توان بیشــتر از یک موج، سبک و 
عنوان هایی از این دست دانست. او بی شک یکی از 
مولف های بزرگ و مهم تاریخ سینما برای همیشه 
خواهد بود. آلفرد هیچکاک )زادهٔ ۱۸۹۹ – درگذشتهٔ 
۱۹۸0( ازکارگردانان انگلیســی است که در طول 
فعالیت هنری اش در آمریکا بوده اســت. بسیاری 
از صاحب نظران سینما، هیچکاک را تاثیرگذارترین 
کارگردان ســینما مــی داننــد. از معروفترین آثار 
هیچکاک می توان به فیلم هــای روانی، پرندگان، 
ســرگیجه، پنجره عقبی )پنجره پشــتی(، ربه کا و 
شمال از شمال غربی اشاره کرد. هیچکاک ابتدا به  
عنوان کارمند فنی و تبلیغ نویس تعلیم دیده بود و 
در ســال ۱۹۱۹ به عنوان طراح میان نویس و تیتراژ 
وارد صنعت ســینما شد. اولین تجربهٔ کارگردانی او 
فیلم صامت بریتانیایی-آلمانی پلژر گاردن )۱۹2۵( 
بود. اولین فیلم موفق او با نام مستأجر: داستان لندن 
مه آلود )۱۹2۷( باعث شکل گیری ژانر دلهره آور شد 
و باج گیــری )۱۹2۹( اولین فیلم »ناطق« بریتانیایی بود.نام فیلم هــای دلهره آور 3۹ پله )۱۹3۵( و خانم ناپدید 
می شــود )۱۹3۸( در میان برترین فیلم های بریتانیایی در قرن بیســتم قرار گرفته است. او از ۱۹3۹ به شهرت 
بین المللی رســید و از ســوی تهیه کننده دیوید او. سلزنیک قانع شــد تا به هالیوود برود. این روند با رشته ای از 
فیلم های موفق از قبیل ربه کا )۱۹۴0(، خبرنگار خارجی )۱۹۴0(، سوءظن )۱۹۴۱(، سایه یک شک )۱۹۴3( و 
بدنام )۱۹۴۶( تداوم یافت. ربه کا برندهٔ جایزهٔ اسکار بهترین فیلم و هیچکاک هم نامزد بهترین کارگردانی شد.او 
برای قایق نجات )۱۹۴۴( و طلسم شده )۱۹۴۵( نامزد دریافت این جایزه شد. سپس بعد از مدتی افول در برخی 
فیلم هایش، او با فیلم های موفق بیگانگان در ترن )۱۹۵۱( و ام را به نشانه مرگ بگیر )۱۹۵۴( بازگشت و دوران 
طلایی فیلم سازی خود را آغاز کرد. هیچکاک بعدها چهار فیلم پنجره عقبی )۱۹۵۴(، سرگیجه )۱۹۵۸(، شمال 
از شــمال غربی )۱۹۵۹( و روانی )۱۹۶0( را کارگردانی کرد که نامشــان در میــان برترین فیلم های تاریخ قرار 

گرفته است. 

فرهنگ

یافته های پژوهش تازه پژوهشگران دانشکده روانشناسی 
و علوم تربیتی دانشــگاه تهران نشان می دهد پیری از 
دقت حافظــه کوتاه مدت تصویری می کاهد.به گزارش 
خبرگزاری مهر به نقل از دانشگاه تهران، مطالعه اخیر 
محققان دانشگاه تهران نشــان می دهد دقت حافظه 
کوتاه مدت با افزایش ســن به صورت پیوسته کاهش 
می یابد.احســان رضایت، عضو هیات علمی دانشکده 
روانشناسی و علوم تربیتی دانشگاه تهران و سرپرست 
این تحقیق، در این مورد توضیح داد: »یافته های جدید 
علمی نشــان می دهد که با افزایش سن، دقت حافظه 
کوتاه مدت کاهــش می یابد. این موضــوع از اهمیت 
بسیاری برای سلامت ذهنی افراد مسن و افزایش درک 
ما از تغییرات در عملکرد حافظه آن ها برخوردار است. 
در مطالعه اخیر که با مشارکت ۱02 نفر از افراد سالم 
در رده های ســنی ۱۸ تا ۷۱ ســال انجام شده، تأثیر 
افزایش ســن بر حافظه کوتاه مدت تصویری بررسی 
شده است.«این پژوهشگر علوم اعصاب شناختی درباره 
روش انجام این تحقیق، گفت: »در این پژوهش، افراد 
در یک تکلیف شــناختی حافظه کوتاه مدت مبتنی بر 
تصاویر شــرکت کردند. شــرکت کنندگان می بایست 
تصویر یک چهره را به حافظه می ســپردند و سپس آن را در میان تصاویر همانند بازمی شناختند.«استادیار دانشکده 
روانشناســی و علوم تربیتی دانشــگاه تهران درباره نتایج این بررسی گفت: »یافته های ما نشان داد که با پیری، تعداد 
خطاها به شدت افزایش می یابد. به عبارت دیگر، افزایش سن باعث افزایش معنادار انحراف معیار توزیع خطا می شود 
که نمایانگر میزان دقت افراد در طول این تکلیف شناختی است. منبع دیگر خطا می تواند انتخاب حدسی تصاویر باشد، 
که برای این نوع خطا ارتباط معناداری با افزایش سن مشاهده نشد.«نتایج این مطالعه که با مشارکت دکتر رضایت، 
دکتر جواد حاتمی، استاد دانشکده روانشناسی و علوم تربیتی دانشگاه تهران، و پژوهشگران دیگری از دانشگاه تهران، 
پژوهشگاه دانش های بنیادی و پژوهشکده علوم شناختی انجام شده است، اهمیت بالایی در درک تأثیر افزایش سن بر 
عملکرد حافظه کوتاه مدت دارد و می تواند در توسعه برنامه های پرستاری و مداخله های بهبودی برای افراد کهنسال به 
کار آید.مقاله استخراج شده از این تحقیق، به تازگی در مجله »پیری، روانشناسی عصبی و شناخت« از سوی انتشارات 

راتلج انگلستان منتشر شده.

محققان دانشگاه تهران بررسی کردند؛

تأثیر پیری بر دقت حافظه کوتاه مدت تصویری
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سرمربی تیم ملی فرانسه به شکست تیمش در بازی با ایتالیا واکنش نشان داد و آن را ناشی از ریسک خود دانست.به گزارش ایسنا، جمعه شب و در چارچوب 
گروه 2 از سطح اول لیگ ملت های اروپا، فرانسه در پاریس و در حالی که با گل ثانیه ۱3 بارکولا از ایتالیا پیش بود، اسیر بازگشت باشکوه شاگردان اسپالتی 
شد و دی مارکو، فراتسی و راسپادوری 3 مرتبه دروازه مانیان را گشودند تا آتزوری با پیروزی 3 بر یک فرانسه را ترک کند.به گزارش ساکرنت، دیدیه دشان، 
سرمربی تیم ملی فرانسه پس از یورو 202۴ به شدت مورد انتقاد قرار گرفت، جایی که علیرغم این که تیمش به نیمه نهایی رسید، نتوانست فوتبال خوبی 
بازی کند. حالا فرانسه در اولین دیدار بعد از یورو در خانه به ایتالیا باخت تا اوضاع برای این تیم سخت تر شود.دشان بعد از شکست خانگی برابر ایتالیا گفت: 
مساله مهم در تیم در شرایط فعلی متعادل نبودن است. تیم جوان است و برخی از آن ها امشب اولین بازی خود را انجام دادند. می دانم که با قرار ندادن تیم 

اصلی در زمین، ریسک هایی را پذیرفتم و این به عملکرد کلی تیم آسیب زد.

دشان بعد از باخت به ایتالیا: ریسک کردم

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به 3 میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن 300 میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به 3 میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱000 واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و 200 هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱2 هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴02 بنیاد تنها 2۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴02 تاکنون تنها 2۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها 2۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵0 کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱3 کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹0۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷0 کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود 2 میلیارد دلار آمریکا داشــت.]2برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )2002(، پنجاه قرار اول )200۴(، کلیک )200۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)200۸(، قصه های وقت خواب )200۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹0 تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال 2022 دارایی خالص تخمینی ۴۸0 میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از 3۵0 میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴03 در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی 2 و 3 تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی 2- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱0۵20 مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴02 کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱0۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱0۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف 2 ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵0 درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴0۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5486
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ورزشی

4 صفحه    سال بیستم ویکم    شماره  5717

NBA نخستین قهرمانی شارلوت در لیگ تابستانی
تیم بسکتبال شارلوت هورنتس برای نخستین بار به عنوان قهرمانی لیگ تابستانی NBA دست یافت.به گزارش ایسنا، در پایان رقابت های 
لیگ تابستانه NBA موسوم به summer league تیم شارلوت هورنتس موفق شد با رکورد عالی شش برد از شش بازی عنوان قهرمانی 
را به دســت آورد. برای نخســتین بار بود که شارلوت هورنتس به عنوان قهرمانی این مســابقات دست یافت.نوپل ستاره جوان تیم هورنتس 
عنوان ارزشمندترین بازیکن فینال )MVP( را به دست آورد. او در چهار بازی اخیرش به طور میانگین ۱۸.۳ امتیاز کسب کرده است. پرتاب 
سه امتیازی او در ۳۱.۱ ثانیه مانده به پایان بازی فینال، هورنتس را با چهار امتیاز اختلاف پیش انداخت. هورنتس فینال را ۸۳ - ۷۸ برد.نوپل 
در پایان این بازی گفت: همانطور که قبلًا گفتم، اگر می خواهید به اینجا بیایید باید برای برد بیایید و برنده شوید. این کاری است که ما انجام 
دادیم و خوشحال شدم قهرمان شدیم.کریس جنت، مربی لیگ تابستانی شارلوت نیز اظهار کرد: این یک بازی برای کسب عنوان قهرمانی بود. 

برای کسب قهرمانی باید در شرایط سخت بازی کنید و بازیکنان ما با بیشترین توان در این دیدار کار کردند.


